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Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook  www.facebook.com/nv.online.info 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Не губляйце сувязі 
з «Народнай Воляй»!

Шаноўныя прыхільнікі «Народнай Волі»!
Мы разумеем, якую ролю ў Вашым жыцці адыгрывае незаангажаванае свабоднае СЛОВА, якое 

не прайшло праз абмежаванні жорсткай цэнзуры.
Такое свабоднае СЛОВА вось ужо 27-ы год даносіць «Народная Воля». І рэдакцыя прыкладае ўсе 

высілкі для таго, каб наша і ваша газета як мага хутчэй змагла друкавацца на паперы і даходзіць 
да чытачоў у ранейшым варыянце. На жаль, пакуль нам адмоўлена ў паліграфічных паслугах як у 
Беларусі, так і ў Расіі. А таму працягваем выдаваць «Народную Волю» ў электронным варыянце. 
Вядома ж, не ўсе Вы, сябры, карыстаецеся камп’ютарам. Але выйсце ёсць: не можа быць, каб нехта 
з Вашых родных, сяброў, суседзяў, саслужыўцаў не быў у ладах з сучаснымі інфармацыйнымі 
тэхналогіямі. Папрасіце іх, каб яны за Вашы сродкі падпісалі Вас на PDF-версію газеты, і ўжо праз 
іх Вы зможаце атрымліваць самыя свежыя нумары «Народнай Волі» ў раздрукаваным выглядзе.

Падпісацца на PDF-версію «Народнай Волі» можна на сайце belpressa.by. Для гэтага трэба зайсці 
на сайт belpressa.by, націснуть ўкладку «2021» і выбраць месяцы, на якія вы будзете афармляць 
падпіску.

Паколькі рэдакцыя ўжо каторы месяц не мае даходаў ад рэалізацыі выдання праз «Белпошту» і 
«Белсаюздрук», то мы рэальна зацікаўлены ў павелічэнні падпісчыкаў на PDF-версію.

Асобна звяртаемся да тых, хто мае магчымасць праявіць адрасную дабрачыннасць. Ёсць некалькі 
спосабаў пералічыць грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў рускамоўным варыянце) на рэдакцыйны 
рахунак.

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» – Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030 г.Минск, ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505
Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!
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Вы – з «Народнай Воляй», 
«Народная Воля» – з Вамі!

Интеграционные 
игры становятся всё 
более опасными для 

суверенитета Беларуси

                  БЕЗ РОЗОВЫХ ОЧКОВ

Александр КЛАСКОВСКИЙ, политический обозреватель

Сенсация лопнула. Заявление посла Беларуси в 
России Владимира Семашко о том, что пакет союз-
ных программ подпишут уже 9–10 сентября, Минск 
дезавуировал. Мол, СМИ напутали, не так интер-
претировали. Вместе с тем Александр Лукашенко 
допустил, что эти программы могут быть утверж-
дены на президентском уровне на Высшем госсовете 
Союзного государства предположительно в октя-
бре-ноябре.

«Если мы договоримся окончательно с президен-
том России 9-го [сентября], то 10–11-го правитель-
ства соберутся, рассмотрят, примут эти програм-
мы. А потом мы их утвердим на Высшем госсовете», 
– пояснил Лукашенко.

Короче, у многих сложилось впечатление, что 
посол Семашко, известный предсказаниями, которые 
не сбываются, снова побежал впереди паровоза. А вот 
у белорусского вождя, как видим, нет полной уверен-
ности, что на встрече с Владимиром Путиным 9 сен-
тября в Москве удастся утрясти все разногласия.

Вообще-то с обеих сторон утверждается, что не 
договорились только о цене газа. Но на самом деле, 
возможно, есть и другие камни преткновения.

Во всяком случае, как подчеркнул в коммента-
рии для Naviny.by руководитель Центра политиче-
ского анализа и прогноза (Варшава) Павел Усов, 
о содержании союзных программ «мы ничего не 
знаем».

Точно так же в 2019 году власти обеих стран не 
считали нужным информировать широкую обще-
ственность о содержании дорожных карт углубле-
ния интеграции (те карты сейчас и трансформиро-
вались в 28 союзных программ).

Версия Павла Усова
Державные мужи заявляют, что это, мол, нор-

мальная практика, когда ход межгосударственных 
переговоров не афишируется. Однако при такой 
разности весовых категорий партнеров и велико-
державном менталитете российского руководства в 
белорусском независимом сообществе сильны опа-

сения, что жертвой интеграционных игр в итоге 
станет суверенитет страны.

Лукашенко в Бобруйске прокомментировал эти 
настроения в своем фирменном стиле: «…Сейчас 
же будут вякать, что сдаем суверенитет и неза-
висимость и так далее». Он заверил, что в плане 
отношений с Россией «никакой речи о потере суве-
ренитета нет».

Да, союзные программы – это формально в 
основном про экономику. Но они нацелены на проч-
ную институциональную привязку белорусской эко-
номики к российской. Зависимость от Москвы уси-
лится, и ей потом будет проще навязывать единую 
валюту, наднациональные органы – то, что предус-
мотрено еще союзным договором 1999 года.

«Пока Лукашенко будет оставаться у власти, 
разрушение белорусского суверенитета необрати-
мо», – считает Усов. По его мнению, это связано не 
столько даже с подписанием союзных программ, 
сколько с углублением военно-стратегического 
сотрудничества с Россией.

Примером усиления военного присутствия 
России в Беларуси аналитик называет недавнее при-
бытие россиян в погонах для создания совместного 
учебно-боевого центра в Гродно.

«У белорусской правящей группировки просто 
нет иного выхода, кроме как идти на дальнейшие 
уступки России в целях удержания власти. Это 
единственное, чем Лукашенко может расплачивать-
ся [за поддержку со стороны Кремля]», – говорит 
эксперт.

Он прогнозирует, что после подписания союз-
ных программ (предполагающих, насколько можно 
судить по фрагментарной информации, унифика-
цию налоговой, таможенной систем) «дело дойдет и 
до политической унификации».

На сегодня Лукашенко «может удерживать 
власть в Беларуси, опираясь только на силовые 
структуры и на внешнюю легитимацию, которая 
идет со стороны России», подчеркнул Усов.

(Окончание на 2-й стр.)

Кто сбрасывает 
учителей с высокого 

пьедестала?

                         С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ                         С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ

Елена МОЛОЧКО

Министр образования, коммунист по убеждени-
ям, Игорь Карпенко решил грудью закрыть педаго-
гов страны от строгого общественного обсужде-
ния. В интервью Белорусскому телевидению он 
призвал прекратить публично критиковать персо-
ну учителя, чтобы не подрывать его авторитет в 
глазах школьника. Элегантно предложив для этого 
свою собственную фигуру – как политика, уточнил 
Карпенко.

Ну какие политики из белорусских министров?! 
Действующий политик, все знают, у нас только 
один. Все остальные – его безвольные подчинен-
ные.

Впрочем, вернемся к сути министерского при-
зыва: не критиковать публично школьного педа-
гога. И первый порыв – согласиться во имя 
ребенка. Конечно, учитель должен стоять на 
моральном пьедестале как профессионал и как 
человек. Но тут же спохватываешься: а как же 
факты? Или закрыть глаза, зацементировать 
уши? Мы-то готовы ставить педагога на поста-
мент и чуть ли не удерживать его там руками. 
Только ведь многие из них привыкли суще-
ствовать гораздо ниже, хорошо, если не у под-
воротни.

Вот словесник из Ирининской гимназии Гомеля 
Светлана Олеговна Рябцева (на фото). Ей, види-
те ли, не нравится проза нобелевского лауреата 
Светланы Алексиевич. Поэтому она на глазах все-
го класса позволяет себе разорвать портрет бело-
русской писательницы. Разорвать! А его, кстати, 
вложил в свой реферат о писателях-земляках один 
из учеников Светланы Олеговны. И что же она, 
педагог, продемонстрировала ему на уроке? Что у 
нее другое мнение? Нет, она продемонстрирова-
ла обыкновенное интеллектуальное варварство. А 
заодно безграничное неуважение к мнению учени-
ка. О старшеклассника учитель по-хамски вытерла 
ноги. Но до писательницы Алексиевич, конечно, 
добраться не смогла. Алексиевич всё равно читает 
и ценит весь мир.

Кто-то из девятиклассников на том уроке успел 
запечатлеть грандиозную педагогическую «мину-
ту славы» словесницы Рябцевой, и фото с урока 
через какое-то время было выложено в социальных 
сетях. Так что факт мерзкого уничтожения фото 
нобелевского лауреата, можно сказать, задокумен-
тированный. Заодно тем самым задокументиро-
вана и реакция гимназистов, которые исподтиш-
ка, конечно, потешались над необразованным и 
некультурным учителем.

Ну и где после этого находится авторитет 
Рябцевой? Боюсь, он в тот же миг сиганул с 
постамента и навсегда скрылся в неизвестном 
направлении. И еще задаюсь я непраздным 
вопросом: а какое и в самом деле образование у 
светлейшей Светланы Олеговны? Высшее педа-
гогическое? Она что, действительно дипломиро-
ванный филолог?

Вообще, за прошедший после сфальсифици-
рованных президентских выборов год мы увиде-
ли такие разные лики наших учителей!.. Многие 
из тех, кто работал в избирательных комиссиях, 
оказались жалкими, безропотными, бесхребет-
ными исполнителями чужой политической воли. 
Какой там постамент!.. Для этого нужны характер 
и совесть. Ведь если бы учителя, которые счита-
ли голоса избирателей, – а их в комиссиях, как 

правило, всегда работает большинство, – прояви-
ли 9 августа 2020 года твердость и гражданскую 
честность и не позволили уничтожить настоящие 
результаты выборов, а вывесили бы цифры на всех 
участках, как это положено по закону, то белорус-
ское общество развивалось бы теперь совсем по 
другому сценарию.

Прежде всего, не было бы многотысячных про-
тестов, а значит, не было бы насилия, смертей, 
сотен политзаключенных, попрания всех консти-
туционных свобод, а в результате – экономических 
санкций, изоляции страны от мира. Не было бы 
той накаленной ситуации, которую наш главный 
редактор Иосиф Середич в своей статье «Спасём 
Беларусь!» сравнивает с горящими торфяниками. 
Горящими и очень опасными… Душно теперь в 
обществе, смертельно душно.

Многое в тот судьбоносный момент было в 
руках наших учителей. Власть и ее вертикаль как 
бы ни корчились в конвульсиях, но вынуждены 
были бы считаться с истинными результатами 
выборов – если бы, конечно, настоящие цифры 
были озвучены, как требует закон, на всю страну. 
Если бы все учителя – учителя! – участвовавшие 
в избирательной кампании, были честными перед 
самими собой.

Но страх, привычка к подчинению и даже, про-
стите, всегдашний бытовой цинизм взяли верх. 
Большинство учителей – членов избиркомов утер-
лись и уползли в свои теплые углы. Не на поста-
менты, отнюдь. И ввергли Беларусь кроме поли-
тического еще и в разрушительный моральный 
кризис. Ведь перевернуты с ног на голову не просто 
цифры выборов – общечеловеческие законы добра 
и зла. Разрушена также и правовая система страны.

Так как нам теперь относиться к учителям, 
которые солгали всей стране? Оберегать от крити-
ки? Или оберегать наших детей от тотальной лжи, 
которая, как выясняется, лежит в основе государ-
ственной пропаганды и воспитания в школе?

«Савушкин продукт» в числе призеров
«Союзмолоко» определил тройку крупнейших молочных компаний в СНГ. «Савушкин продукт» занял третье место по 

результатам продаж в 2020 году. Его выручка за 12 месяцев приблизилась к 742 миллионам долларов.
Белорусский лидер уступил лишь компаниям Danone и «Вимм-Билль-Данн». Причем отрыв компании «Савушкин продукт» 

от конкурентов, расположившихся в рейтинге на четвертом, пятом и шестом местах, увеличился в 1,5–2 раза. Эксперты отме-
чают, что «Савушкин продукт» является крупнейшим производителем сыров и сыворотки в СНГ.

ПОЗДРАВЛЯЕМ!
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З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Незайздросны лёс 
«Гомсельмаша»

25 жніўня дэмакратычная грамадскасць адзнача-
ла 30-годдзе Незалежнасці Беларусі. Тады ўлады 
праігнаравалі гэту знакавую дату. Такіх масавых 
урачыстасцяў, як, скажам, у суседняй Украіне, дзе 
юбілей прыпаў таксама на канец месяца, у нас, на жаль, 
не было. У гэты дзень Аляксандр Лукашэнка наведаў 
Лагойскі раён, каб паглядзець, як на палетках пра-
цуюць машыны холдынга «Гомсельмаш». Фактычна 
Беларусь адсвяткавала 25-годдзе зернеўборачнага 
камбайнабудаўніцтва ў нашай краіне, а не 30-годдзе 
Незалежнасці.

Шмат прагучала слоў пра тое, што два з пало-
вай дзесяцігоддзі таму па даручэнні Лукашэнкі на 
«Гомсельмашы» пачалі выпускаць камбайны. Гендырэктар 
Аляксандр Новікаў з гонарам даводзіў да высокіх асоб 
інфармацыю пра новыя мадэлі машын, прамяністую пер-
спектыву прадпрыемства. Здавалася б, застаецца толькі 
радавацца за вытворцаў неабходнай для аграрыяў тэхнікі. 
Але ж фінансавыя дакументы не даюць для гэтага ніякіх 
падстаў.

Заўважым: яшчэ ў 2005 годзе А.Лукашэнка патрабаваў 
ад кіраўніцтва «Гомсельмаша» пераходу на поўнае 
самафінансаванне, а ў 2019-м ён жа ў чарговы раз заявіў, 
што прадпрыемства неабходна як мага хутчэй вывесці 
на рэнтабельную работу: «Збірайцеся і думайце, але каб ў 
будучым годзе мы перасталі гаварыць пра «Гомсельмаш» у 
адмоўным плане».

Мінула два гады, а холдынг як працаваў з велізарнымі 
стратамі, так яны і працягваюць цягнуць яго на дно. 
У 2021 годзе «Гомсельмаш» спрацаваў са стратамі на 
407 мільёнаў рублёў. Ён вінен 1,1 мільярда рублёў па 
доўгатэрміновых абавязацельствах (годам раней было 
993 мільёны) і 512 мільёнаў рублёў па кароткатэрміновых 
крэдытах.

Прадпрыемства працуе са стратамі трэці год запар. За 
2019 год чыстыя страты склалі 31 мільён рублёў, а ў 2018-м 
– 67,8 мільёна рублёў.

У склад «Гомсельмаша» таксама ўваходзіць Гомельскі 
завод ліцця і нармаляў. За мінулы год ён спрацаваў з 
чыстымі стратамі на 251 мільён рублёў, годам раней – з 
прыбыткам у 38 тысяч рублёў.

Па доўгатэрміновых крэдытах гэты завод вінен 581 
мільён рублёў, па кароткатэрміновых – 126 мільёнаў. 
За 2014–2020 гады колькасць занятых на гэтым заводзе 
скарацілася на 32,3 працэнта (было 4422 чалавекі, стала 
2994).

А што з 
«Лідаграпраммашам»?

«Лідаграпраммаш» таксама падпарадкоўваецца 
«Гомсельмашу», асноўная прадукцыя – касілкі, сеялкі і 
таксама камбайны. Згодна са справаздачнасцю, асноўны 
даход заводу прыносіць вытворчасць сеялак (47 працэнтаў 
выручкі) і касілак (21 працэнт).

«Лідаграпраммаш» скончыў мінулы год з прыбыткам 
у 4,7 мільёна рублёў. Годам раней прыбытак быў меншы – 
1,1 мільёна.

Па доўгатэрміновых крэдытах завод вінен 46,7 мільёна 
рублёў, па кароткатэрміновых – 15,4 мільёна.

Хто купляе беларускія 
камбайны

За мінулы год Беларусь прадала 208 збожжаўборачных 
камбайнаў агулам на 21,6 мільёна долараў. Кошт быў 
меншы на 15,4 працэнта, чым у 2019 годзе. Найбольш 
беларускіх камбайнаў набылі ў Расіі (103), Азербайджане 
(77) і Казахстане (8).

У ранейшыя гады, пачынаючы ад 2017-га, прыблізная 
сума экспарту камбайнаў – 22 мільёны долараў. У 2020 
годзе ў Беларусі выпусцілі 1125 камбайнаў.

«Недзеяздольная бізнес-
мадэль»

На думку фінансавага аналітыка «Альпары Еразія» 
Вадзіма Іосуба, бухгалтарскі баланс «Гомсельмаша» 
выглядае як баланс класічнага банкрута.

– Трэба закрываць такі бізнес і думаць, што 
рабіць з назапашанымі стратамі. Вельмі вялікая 
дэбіторская запазычанасць, то-бок прадпрыем-
ству пакупнікі вінаваты больш за паўмільярда 
рублёў. Такая дэбіторка сведчыць, што за прадук-
цыю яны не атрымліваюць плату. Гэта натураль-
на, бо асноўны рынак збыту – беларускія сельска-
гаспадарчыя прадпрыемствы, якія самі ў кепскім 
фінансавым становішчы. Пры гэтым трацяцца гро-
шы на заробкі, на камплектныя часткі. Гэта ўсё 
можа існаваць выключна на крэдытах.

Сумарна крэдыты перавышаюць усе актывы. Нават 
калі ўсе даўжнікі разлічацца і атрымаецца прадаць усе 
складскія запасы, гэтага не хопіць, каб вярнуць даўгі, – 
кажа Вадзім Іосуб.

На думку фінансавага аналітыка, бізнес-мадэль 
такога прадпрыемства недзеяздольная. Выйсці 
два: закрыць завод, ці далей назапашваць стра-
ты, і некалі ў будучыні яны ўсё адно лягуць на 
падаткаплацельшчыкаў.

На сённяшні дзень відавочна адно: «Гомсельмаш» 
існуе за кошт падаткаплацельшчыкаў. Грошы, якія прад-
прыемства атрымлівае з казны, якія паступаюць на яго 
рахунак у выглядзе льготных крэдытаў, маглі б пайсці 
на павышэнне заробкаў, пенсій, выплат грамадзянам, 
што маюць патрэбу ў дапамозе. Хто б што ні казаў, а 
ўлады павінны сур’ёзна задумацца над рэфармаваннем 
многіх айчынных прамысловых гігантаў.

БЕЗ РЭТУШЫ

Нагадаем, што 27 жніўня 
Вярхоўны суд Беларусі задаволіў іск 
Міністэрства юстыцыі аб ліквідацыі 
ГА «Беларуская асацыяцыя 
журналістаў» (БАЖ).

Яшчэ ў чэрвені Міністэрства 
юстыцыі пачало маштабную правер-
ку дзейнасці БАЖа, а 14 ліпеня ў іх 
офісе без прысутнасці прадстаўнікоў 
арганізацыі сілавікі, узламаўшы 
дзверы, правялі вобыск. Пасля гэта-
га офіс апячаталі і доступ у яго 
заблакіравалі. Таксама ў гэты дзень 
былі заблакіраваны аперацыі па 
банкаўскім рахунку арганізацыі.

А на наступны дзень пасля вобы-
ску і блакіравання офіса Беларуская 
асацыяцыя журналістаў атрымала ад 
Міністэрства юстыцыі копію загада 

аб вынясенні пісьмовага папярэд-
жання. 21 ліпеня стала вядома, што 
міністэрства накіравала ў Вярхоўны 
суд Беларусі іск аб ліквідацыі 
арганізацыі…

– Шчыра кажучы, мы былі 
падрыхтаваны да такога развіцця 
падзей, таму рашэнне аб ліквідацыі 
арганізацыі снегам сярод лета не ста-
ла, – кажа Андрэй БАСТУНЕЦ. – 
Іншая справа, што пакуль мы яшчэ 
не бачылі судовага рашэння, нам яго 
не аддалі. Але я абсалютна ўпэўнены, 
што гэта беспадстаўная ліквідацыя з 
пункту гледжання закона. Дастаткова 
прагледзець храналогію нашага 
пераследу, каб зразумець, што гэта 
была зараней спланаваная аперацыя 
па ліквідацыі БАЖа, у якой былі 

задзейнічаны адразу некалькі струк-
тур. Зразумела, што і вынік аперацыі 
быў зараней запланаваны, таму 
нейкіх аптымістычных спадзяванняў 
ні ў кога не было. Хаця, натуральна, 
хацелася б верыць у лепшае.

– Што далей будзе з БАЖам?
– Пакуль мы знаходзімся ў стадыі 

ліквідацыі, але фактычна дзейнасць 
арганізацыі ў Беларусі ўжо забаро-
нена. Праўда, як я казаў раней, БАЖ 
– гэта не запіс у рэестры юрыдычных 
асоб, а ў першую чаргу людзі, якія 
аб’яднаны аднымі думкамі. Думаю, 
сваю місію мы будзем выконваць і 
далей. У якой форме? Мы над гэтым 
думаем. Адно магу сказаць дакладна: 
праца працягнецца, бо дзеля гэтага ў 
свой час і стваралася Беларуская аса-

цыяцыя журналістаў.
– Ці магчыма арганізацыю 

зарэгістраваць у суседняй краіне?
– Гэта адзін з тых варыянтаў, якія 

разглядаюцца.
– Андрэй, калі не сакрэт, дзе вы 

зараз знаходзіцеся і чым займаецеся?
– Каля месяца таму я з’ехаў у 

Літву, дзе якраз і ідзе абмеркаванне 
таго, як далей працаваць і БАЖу, і 
наогул медыясектару, бо сітуацыя з 
незалежнымі СМІ ў Беларусі карды-
нальным чынам змянілася.

У бліжэйшы час планую вяр-
нуцца ў Беларусь, але калі буд-
зе гэты «бліжэйшы час», сказаць 
складана. Мы ўсе зараз жывём 
кароткатэрміновай перспектывай.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Андрэй БАСТУНЕЦ:
«Пакуль жыву і працую ў Літве…»

Кіраўнік ліквідаванага грамадскага аб’яднання «Беларуская асацыяцыя журналістаў» распавёў 
«Народнай Волі» пра сябе і перспектывы арганізацыі, якую закрылі.

Василий ШЛЫНДИКОВ:
«Начали поздравлять за год до юбилея…»

1 сентября бывший руководитель известного белорусского предприятия «Амкодор» Василий 
Шлындиков встретил  свой очередной день рождения.  Всё было традиционно, но удивило его другое…

– С утра начались звонки и 
поздравления с юбилеем, – расска-
зал Василий Михайлович «Народной 
Воле». – В «Фэйсбуке» политик Сергей 
Калякин отметил мой якобы 75-лет-
ний юбилей и пожелал здоровья и 
долголетия. Были звонки по телефо-
ну. Но 1 сентября мне исполнилось 
только 74 года, юбилей через год.

Когда начал разбираться, оказа-
лось, что в социальных сетях мне уже 
действительно 75. Интернет – великая 

сила, там народ осо-

бо не разбирается и не перепроверя-
ет информацию. Поэтому, если выда-
ли, что у тебя юбилей, – принимай 
поздравления!

Сейчас Василий Шлындиков находит-
ся за городом, он старается дистанци-
роваться от массового скопления людей, 
чтобы не заболеть коронавирусом.

– Пока меня эта зараза обходит сто-
роной, но не нужно искушать судьбу, 
– отмечает мой собеседник. – Так что 
в спокойной обстановке кошу траву в 
деревне.

От коронавируса я уже первый раз 
привился, сейчас ожидаю второй этап 
вакцинации. Кстати, никаких послед-
ствий после прививки не было, всё 
прошло хорошо.

Даже за городом Василий Шлындиков 
продолжает отслеживать политические 
и экономические события в стране.

– Ситуация плачевная, – говорит 
он. – Ликвидируются практически все 

общественные объединения, репрессии 
продолжаются. Убирают любые очаги 
сопротивления, всё, что не под контро-
лем государства. И в ближайшее время 
эти репрессии, думаю, продолжатся.

В белорусской экономике всё тоже 
достаточно непросто, потому что 
положение постоянно ухудшается. 
Правительство на публике старается 
делать хорошую мину при плохой игре, 
но что им еще остается? Мне кажется, 
что чиновники и сами не знают, что 
сегодня реально происходит в нашей 
экономике.

Многие предприятия еле скрипят, 
но инфляция может обрушить их дол-
ги. Упадут долги – возможно, заводы и 
оживут на какое-то время.

Кстати, когда слышу, что санк-
ции нам не страшны, что торговля с 
Западом – это мизер, становится про-
сто смешно. Но, думаю, будут искать 
обходные пути, как максимально обой-

ти эти санкции.
Знаю, что в санкционный спи-

сок попал и нынешний руководитель 
«Амкодора» Александр Шакутин, но, 
на мой взгляд, он в меньшей степени 
в чем-то виноват. Благодаря тому, что 
предприятие «Амкодор» попало к нему 
в руки, оно еще живое. А так бы уже 
растащили всё, и сегодня там стояли бы 
одни заборы.

– Я отчетливо понимаю: всё, что сей-
час происходит в Беларуси, напрямую 
связано с Россией, – добавляет Василий 
Михайлович. – Москва настаивает на 
углубленной интеграции, а поэтому 
сейчас в стране и идет зачистка всего 
национального, а также гражданского 
общества.

Но, думаю, до поглощения Беларуси 
дело не дойдет. Всё-таки у нас уже 
выросло новое поколение, которое не 
ностальгирует по СССР и не видит 
перспектив в России.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
«Десятки самолетов, десятки 

вертолетов»
Лукашенко и сам затронул тему военного сотруд-

ничества с Россией. В частности, похвалился: «В бли-
жайшее время (я подписал позавчера распоряжение) 
из Российской Федерации поставят нам (не буду гово-
рить, какие деньги и что) десятки самолетов, десят-
ки вертолетов, самого важного вооружения ПВО. 
Может быть, даже C-400».

Звучит сенсационно, грандиозно. В белорусской 
боевой авиации, которая в основном обходится совет-
ским наследием, пригодных к эксплуатации машин 
осталось с гулькин нос. Например, по данным воен-
ного эксперта Леонида Спаткая, на начало 2020 года 
в ВВС и войсках ПВО числилось лишь десять ударных 
вертолетов (теперь, может, и того меньше).

Но возникает сакраментальный вопрос: а за чей счет 
банкет? Современный истребитель стоит десятки мил-
лионов долларов, дивизион С-400 – сотни миллионов. 
Между тем весь оборонный бюджет Беларуси на нынеш-
ний год не дотягивает и до 600 миллионов долларов.

Ранее Лукашенко заявлял, что предложил Путину 
продать С-400 «по сходной цене, в кредит», пустив на 
это часть денег российского займа, сэкономленных 
на строительстве Белорусской АЭС. Речь шла о сум-
ме в 300–500 миллионов долларов.

Соглашение 2011 года о предоставлении госкре-
дита РФ для строительства Белорусской АЭС предус-
матривало выделение до 10 миллиардов долларов. В 
июне прошлого года Лукашенко сообщил, что стан-
ция под Островцом «не десять миллиардов будет 
стоить, а около шести. И это наша заслуга, что мы 
отжали четыре миллиарда на строительстве».

Во время «Большого разговора» 9 августа нынеш-
него года Лукашенко заявил, что за основную часть 

сэкономленных денег хочет построить азотный комби-
нат, а те самые 300–500 миллионов долларов пустить 
на закупку в России С-400 и другого современного 
вооружения.

Но такой суммы, пожалуй, маловато. Турции, 
например, четыре дивизиона С-400 обошлись в 2,5 
миллиарда долларов. И даже если Минску дадут 
скидку, все равно ценник окажется приличным.

Делят шкуру неубитого медведя
Как же думает выкрутиться белорусская сторо-

на? Минский военный эксперт Александр Алесин в 
комментарии для Naviny.by предположил, что «пла-
ны построить второй азотный комбинат, возмож-
но, откладываются».

Аналитик связывает это с неготовностью России 
давать значительные скидки на газ. Между тем для 
работы нового азотного комбината надо будет поку-
пать около 2 миллиардов кубометров природного 
газа в год.

А поскольку ценник нынче кусач, то деньги, кото-
рые предполагалось пустить на строительство ком-
бината, Лукашенко, возможно, решил потратить на 
оружие, рассуждает собеседник Naviny.by. За несколь-
ко же миллиардов долларов, да еще если Москва даст 
хорошую скидку, «можно закупить серьезное количе-
ство вооружений».

К тому же Москва сейчас озабочена афганским 
кризисом, создающим угрозы для Центральной 
Азии, а это «заставляет больше доверять Лукашенко 
на западных рубежах. Но тогда его надо вооружить», 
говорит Алесин.

Остается добавить, что, рассуждая о трате денег, 
сэкономленных на АЭС (раньше была идея постро-
ить за них еще и свой порт в Ленинградской обла-
сти), белорусское руководство делит шкуру неубито-
го медведя. Путин пока своего слова не сказал.

Российская база под вывеской учебно-
боевого центра?

Тем временем некоторые аналитики заговорили, что 
в Беларуси под маркой учебно-боевого центра совмест-
ной подготовки ВВС и войск ПВО двух стран создается 
де-факто основа для российской военной базы.

Комментаторы обращают внимание на сообщение 
телеграм-канала Министерства обороны Беларуси: для 
формирования центра «в Гродно прибыли подразделения 
зенитных ракетных войск Российской Федерации». Зачем 
для учебных целей посылать целые подразделения?

Также Минобороны сообщает, что «3 сентя-
бря ожидается прибытие авиационной составляю-
щей (самолетов Су-30СМ ВКС России) на аэродром 
Барановичи». Что это, как не прообраз базы, задают-
ся вопросом обозреватели. Ведь это будут не фанер-
ные макеты, а настоящие боевые самолеты.

«База – это прежде всего юрисдикция», – подчер-
кивает Алесин. Статус базы нужно оформлять меж-
правительственным соглашением, пока же двусто-
ронние договоренности таковы, что личный состав 
российских вооруженных сил может находиться в 
Беларуси не более двух месяцев, затем необходима 
ротация, пояснил эксперт.

Российские же самолеты, предназначенные для 
учебных целей, скорее всего, «не будут иметь всей 
полноты бортового оборудования». К тому же, если 
их станут интенсивно эксплуатировать, «их ресурс 
очень быстро исчерпается», сказал Алесин.

Однако в любом случае усиление российского воен-
ного присутствия в Беларуси налицо. И кто знает, 
не продавит ли в перспективе Москва и размещение 
полноценных военных баз?

По мере того как зависимость белорусского режи-
ма от Москвы усиливается, интеграционные игры 
становятся всё более опасными для суверенитета.

Интеграционные игры становятся всё 
более опасными для суверенитета Беларуси

                  БЕЗ РОЗОВЫХ ОЧКОВ

Александр КЛАСКОВСКИЙ, политический обозреватель

действительно 75. Интернет – великая 
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– Віталь, я пачытаў вашы кнігі, 
паслухаў вашы відэаролікі – яны 
створаны захопленым і надзвычай 
дасведчаным чалавекам. Адкуль 
у вас гэтае захапленне беларускай 
ваеннай гісторыяй? Думаю, што такой 
дысцыпліны ў Бакінскім вышэйшым 
аг ульнавайсковым ка мандным 
вучылішчы вам не выкладалі.

– Вядома ж, не выкладалі. І ў школе 
(звычайнай мінскай, рускамоўнай) я 
гісторыяй не асабліва захапляўся. Потым 
– два гады тэрміновай службы, чатыры 
– у вучылішчы. Гісторыя як бы ішла 
міма мяне. І вось пасля распаду СССР 
я лейтэнантам вяртаюся ў 1992 годзе ў 
Беларусь і служу ў Мар’інай Горцы. Неяк 
іду побач з мясцовым кірмашыкам, а там 
нейкі дзядок кнігі прадае. Я купіў аповесць 
«Пагоня на Грунвальд» Кастуся Тарасава – з 
бел-чырвона-белым сцяжком на вокладцы. 
І яна мяне настолькі захапіла! Помню, 
чытаю пералік беларускіх харугваў, што 
выпраўляліся на Грунвальд, і думаю: дык і 
нашы продкі не аборай хлеб кроілі, у такіх 
бітвах удзельнічалі! Вось тады і прарасло 
ўва мне зярнятка цікавасці да ваеннай 
гісторыі.

– Але як афіцэр-пехацінец мог 
рэалізаваць на практыцы гэтую сваю 
цікавасць?

– Так, маёй задачай было – навучыць 
байцоў страляць, хадзіць страявым 
крокам, вадзіць баявую машыну пяхоты. 
Мае пасады – камандзір мотастралковага 
ўзвода, роты, начальнік штаба танкавага 
батальёна, мотастралковага батальёна, 
камандзір стралковага батальёна, 
намеснік начальніка штаба разведвальнага 
батальёна – не былі звязаны з ідэалогіяй, 
якой займаліся нампаліты. Але я адчуваў, 
што ў беларускім войску не хапае ведання 
сваёй гісторыі. Мне і мае нампаліты 
гаварылі: «Няма адпаведнай літаратуры, 
чым гістарычным мы можам зацікавіць 
салдат?» Але і тады, і цяпер я перакананы: 
толькі веданне ваеннай гісторыі выхоўвае 
салдата-патрыёта. І я стаў прыходзіць у 
нядзелю – у свой выхадны дзень – у сваё 
падраздзяленне і чытаць лекцыі. Першая 
лекцыя, як сёння помню, была ў разведбаце 
– пра лісоўчыкаў (гэта свайго роду першы 
беларускі спецназ, які існаваў яшчэ ў XVII 
стагоддзі).

– Зміцер Вайцюшкевіч нават песню 
лісоўчыкам прысвяціў: «Мы Масковію 
дзідай мералі, / шабляй мералі сіні Дунай, 
/ даляцелі б і да Амерыкі, / толькі надта 
ж далёкі край». 

– Так, кавалерысты палкоўніка 
Аляксандра Лісоўскага (беларускі шляхціц 
з Віленшчыны) шмат куды даляталі – 
удзельнічалі ў бітвах і з Масковіяй, і з 
туркамі-асманамі.

– Помню вашы артыкулы ў часопісе 
«Армія» – афіцыйным выданні 
Міністэрства абароны. Пра Вітаўта, 
Канстанціна Астрожскага, Яна Караля 
Хадкевіча – у кожным нумары! Гэта 2010–
2011 гады. Тады гэта было запатрабавана?

– Яшчэ як! У 2010-м, завочна 
скончыўшы гістфак Педуніверсітэта імя 
Маскіма Танка, я ўзначальваў (з 2007 года) у 
Міністэрстве абароны групу па арганізацыі 
ваенна-гістарычнай працы і геральдычнага 
забеспячэння Узброеных сіл Рэспублікі 
Беларусь. Мы бралі ўдзел у шматлікіх 
ваенна-гістарычных канферэнцыях, 
рыхтавалі даклады для вышэйшых чыноў – 
міністра абароны, начальніка Генеральнага 
штаба. Я актыўна папулярызаваў ваенную 
гісторыю праз часопіс «Армія», які 
разыходзіўся па ўсім войску. Мы таксама 
беларусізавалі ваенна-геральдычную 
сістэму. Загадам міністра абароны было 
зацверджана, што ўсе геральдычныя 

знакі – шэўроны, нашыўкі і г.д. – павінны 
быць выключна на беларускай мове. Як, 
дарэчы, робіцца і ў дзяржаўнай сістэме 
ўзнагарод. Вы дзяржаўную ўзнагароду з 
надпісам на рускай мове не знойдзеце. Там 
усё па-беларуску. І гэта правільна.

– Не адступіліся вы ад сваіх 
перакананняў і ў Ваеннай акадэміі, 
выкладаючы на кафедры тактыкі. Як вы 
там папулярызавалі беларускую мову?

– Ну, напрыклад, казаў курсантам: тым, 
хто будзе адказваць па-беларуску, завышу 
адзнаку на бал. І курсанты ставіліся 
да гэтага пазітыўна. Неяк выкладаў у 
дэсантнікаў, вельмі добрыя хлопцы былі. 
Адзін падымае руку і пытаецца, ці ёсць 
сучасныя вайсковыя статуты па-беларуску. 
Я прынёс – ён з такім захапленнем іх 
чытаў, як «Тры мушкецёры»! А неяк  
падышоў да мяне начальнік факультэта і 
прапанаваў абнавіць яшчэ савецкія стэнды 
ў фае. Я падрыхтаваў цэлую гістарычную 
экспазіцыю, як у музеі, – пачынаючы ад 
Полацкага княства і Вялікага Княства 
Літоўскага да сучаснасці. Начальніку 
акадэміі спадабалася, ён выдзеліў сродкі. І 
я некалькі месяцаў сядзеў дзень-ноч, дзень-
ноч, рыхтаваў ілюстрацыйны матэрыял, 
пісаў тэксты. Падборка персаналій там 
пачынаецца ад князя Брачыслава, ад 
Усяслава Чарадзея і заканчваецца сучасным 
Героем Беларусі лётчыкам Карватам. Там 
цяпер кожны дзень праходзяць экскурсіі 
працягласцю каля гадзіны. Ёсць пра што 
расказаць. Беларуская ваенная гісторыя – 
гэта цэлы акіян нязведаны!

– А ваша экспазіцыя (з выгляду 
сапраўды цэлы музей) у акадэміі нейкую 
цэнзуру праходзіла?

– Вядома ж. І не ўсё тая цэнзура 
прапусціла. Скажам, Аршанская бітва была 
выкраслена чорным маркерам. Я папрасіў: 
ну хоць карцінку пакіньце. І знакамітая 
карціна «Бітва пад Оршай» засталася, 
курсанты яе бачаць. А яшчэ мне сказалі: у 

вас зашмат паўстанняў супраць Расійскай 
імперыі, прыбярыце. Нешта я прыбраў, але 
паўстанне 1863 года пакінуў. І яно таксама 
засталося.

– Курсанты вас паважалі, міні-музей 
вы ў акадэміі стварылі. За што ж вас 
звольнілі ў кастрычніку 2020 года?

– У мяне атрымалася прэвентыўнае 
звальненне. На мяне даўно вока паклалі. 
А тут – выбары. Мяне «зафіксавалі» на 
пікеце Ціханоўскай, потым нехта напісаў 
данос, што я з балкона «Жыве Беларусь!» 
крычаў. Начальства выклікала: вы нам не 
падыходзіце, пішыце заяву… Я напісаў. 
Відаць, сёння ў акадэміі нехта рукі пацірае: 
глядзіце, якую мы «контру» выкарчавалі... 
Але я не шкадую. Толькі вельмі сумую па 
сваіх курсантах.

– У акадэмічнай аўдыторыі вас 
чалавек 100 слухала, а на YouTube ў 
вас 12.000 падпісчыкаў. Вось як кола 
слухачоў пашырылася!

– Я ведаю дакладна, што мяне 
глядзяць нават генералы, хоць падабайкі і 
асцерагаюцца ставіць. Іду ў краму ў сваім 
ваенным гарадку, сустракаю афіцэраў, 
шторазу мінімум чалавек пяць скажуць, 
што глядзяць мой канал.

– Дык і сапраўды цікава. У вашых 
роліках нават элементы мультыфікацыі 
прысутнічаюць. Скажам, калі князь 
Альгерд Маскву захапіў, Дзмітрый 
Данскі плача на карцінцы. Вам нехта 
прафесійна дапамагае?

– Так, сам я не справіўся б. Найбольш 
мне дапамагае малодшы сын. Ён мяне і 
падштурхнуў, падказаў, з якога боку ў 
раку пад назвай YouTube ўвайсці. Гэта 
як скочыць з парашутам. Галоўнае – не 
баяцца.

– Вы аўтар дзвюх грунтоўных кніг – 
«Беларусь у войнах» (2016) і «Беларусь у 
войнах Расійскай імперыі» (2018). Я іх з 
цікавасцю прачытаў і хачу запытацца: 
наколькі правамоцна залічваць да 

беларускіх палкаводцаў, напрыклад, 
маршала Якубоўскага ці куміра 
дэсантнікаў генерала арміі Маргелава? 
Яны ўсё ж служылі Савецкаму Саюзу, а 
не Беларусі.

– З такім падыходам трэба і ад 
Каліноўскага адмовіцца, і ад Касцюшкі. Бо 
і яны не змагаліся за Беларусь у сучасным 
разуменні. Не трэба гэтага рабіць. Той жа 
Маргелаў – гэта найвыдатнейшая асоба! 
У яго асабістай справе, якую я знайшоў 
у Падольскім архіве, ён уласнаручна 
вызначыўся: беларус. Ён вучыўся ў 
Аб’яднанай беларускай вайсковай 
школе ў 1920-я гады, калі поўным ходам 
ішла беларусізацыя, яго рыхтавалі на 
камандзіра нацыянальнай вайсковай часці. 
Ён служыў у 33-й Беларускай стралковай 
дывізіі пад Магілёвам. У 1934 годзе 
ўдзельнічаў у легендарным паходзе лыжным 
з Мінска у Маскву – даставіў асабіста 
наркаму Варашылаву пакет з вітаннем ад 
Беларускай вайсковай акругі. Ён прабег на 
лыжах каля 1000 кіламетраў, дасылаючы 
данясенні па-беларуску (яны публікаваліся 
ў тагачаснай перыёдыцы). І прысягу ён 
прымаў на беларускай мове. А вазьміце 
таго ж Якубоўскага. У маёй экспазіцыі 
выстаўлена копія яго анкеты, запоўненая ім 
па-беларуску. Ён пісаўся тады Янка Ігнатаў, 
гэта потым з яго зрабілі Івана.

– Лепш ужо бачыць у нашых музеях 
Маргелава з Якубоўскім, чым якога-
небудзь Суворава, на перамогах якога 
дакладна не выхаваеш патрыёта Беларусі.

– Я быў у музеі Суворава ў Кобрыне. 
Пабачыў карціну, прысвечаную бітве пад 
вёскай Арэхава і спытаўся ў экскурсавода, 
ці ведае ён, што Сувораў загадаў гэту 
вёску спаліць. Яна яму перашкаджала 
пры вядзенні бою. Не з людзьмі, канешне, 
як Хатынь. Цяпер у гэтай вёсцы стаіць 
бюст Суворава… Што нам рабіць з гэтымі 
Суворавымі, Кутузавымі, Неўскімі і 
гэтак далей? Я супраць таго, каб помнікі 
ім нішчыць бульдозерамі. Тут павінна 
атрымацца спаборніцтва. Мы павінны 
стварыць на фактуры, якой у нас 
дастаткова, свой беларускі пантэон: Леў 
Сапега, Ян Караль Хадкевіч, Касцюшка, 
Канстанцін Астрожскі, Каліноўскі… Трэба 
здымаць пра іх фільмы, пісаць пра іх кнігі, 
помнікі ім ставіць. І людзі павернуцца да 
свайго, а не да Суворава… І тут яшчэ адзін 
важны момант. Калі людзі прыходзяць 
у домік Пятра І у Полацку, то павінны 
даведацца, хто ўзарваў сабор Святой Сафіі.

– Армія – даволі закрытая пра-
стора. Якія там настроі? Ці шмат там 
прыхільнікаў «русского мира»?

– Яны ёсць, хоць з гадамі іх становіцца 
менш. Сярод маіх знаёмых афіцэраў такіх 
было прыкладна два чалавекі са ста. У 
маёй практыцы здараліся выпадкі, калі 
на інфармацыйных хвілінках курсанты 
(пасля падзей у Крыме) з непрыхаваным 
піетэтам гаварылі пра Пуціна. У адносінах 
да беларускага прэзідэнта я такога піетэту 
не адчуў... Але прарасійскія настроі 
апошнім часам значна апалі. Згадайце, як 
«русскомирцы» летась хадзілі маршамі 
па Мінску, чакаючы, што да іх далучацца 
шматлікія прыхільнікі. І што? Іх хадзіла 
ўсяго некалькі дзясяткаў. Амаль ніхто ў 
двухмільённым Мінску не далучыўся. І 
гэта вельмі паказальны факт.

– Што вы, падпалкоўнік запасу, які 
палову жыцця аддаў Узброеным сілам, 
адчувалі ў жніўні 2020-га, калі супраць 
мірных шэсцяў былі кінуты вайскоўцы з 
бранятэхнікай?

– Мне было прыкра і агідна, што 
вайскоўцаў выкарыстоўваюць, укладваючы 
ім у галаву, нібы яны абараняюць дзяржа-
ву. Але, зноў жа, што павінен быў зрабіць 
капітан ці маёр у сваім падраздзяленні? 
Паўстанне падняць? Яму загад зверху 
прыйшоў, ён выканаў. Добра, што не было 
каманды адкрыць агонь… Многія афіцэры 
зразумелі, куды іх хочуць уцягнуць, што 
потым гэтую пляму з армейскага мундзіра 
не змыеш. Вайскоўцы ў такой сітуацыі – 
заўсёды закладнікі. Я не магу сказаць, што 
яны здрадзілі беларускаму народу.

– Вы прымалі прысягу пад бел-
чырвона-белым сцягам. А як ставіцеся 
да ініцыятывы Генеральнай пракурату-
ры прызнаць яго экстрэмісцкім?

– Найперш нагадаю, што першымі, хто 
прыняў гэты сцяг як беларускі, сталі не 
навукоўцы, не інтэлігенцыя, а вайскоўцы. 
З лютага 1917 года, каб абазначыць сябе, 
яны пачалі на фронце насіць стужкі бел-
чырвона-белыя. А што адбылося на 
Першым Усебеларускім з’ездзе ў тым жа 
1917-м? Калі нейкі засланы казачок абразіў 
на сцэне бел-чырвона-белы сцяг, генерал 
Аляксееўскі, барадаты франтавік, укленчыў 
перад сцягам і пацалаваў яго. Калі б гэта 
прафесар які зрабіў (той жа Карскі) – 
гэта было б адно. А тут – генерал! Гэта 
было вельмі важна. Што да ініцыятывы 
Генпракуратуры, то гэта проста дурасць. 
Яны хоць разумеюць, што прыдумалі? Гэта 
ж трэба будзе выразаць з усіх газет фота 
першага прэзідэнта са сцягам, рэвізаваць 
усе музеі, бібліятэкі… Трэба пакінуць 
нацыянальную сімволіку ў спакоі, яна ўжо 
засталася ў беларускай гісторыі.

Міхась СКОБЛА.

Віталь ЧЫРВІНСКІ:

«А што павінен быў зрабіць  
капітан ці маёр у сваім падраздзяленні – 

паўстанне падняць?»
Пасля прымусовага звальнення з Ваеннай акадэміі ў кастрычніку 2020 года падпалкоўнік запасу Віталь Чырвінскі не апусціў рукі. Ён завёў на YouTube ўласны канал і чытае там лекцыі  
па ваеннай гісторыі Беларусі. Прычым чытае харызматычна, захоплена, з веданнем справы. За некалькі месяцаў канал займеў больш за 12.000 падпісчыкаў і працягвае набываць усё 

большую папулярнасць. Мы вырашылі распытаць ваеннага гісторыка пра яго 25-гадовую вайсковую службу, пра звальненне і стаўленне да войска на мінскіх вуліцах падчас акцый пратэсту.

Віталь Чырвінскі.

Годная кампанія – падпалкоўнік 
з гетманамі і маршаламі.

Сям’я аднадумцаў: з жонкай 
Наталляй і сынамі Янам і Антосем.
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Як граніт  
была сцяна,  
а цяпер сцяне хана
У дачнай пабудове ў вёсцы Лапічы 
Буда-Кашалёўскага раёна зладзеі 
разабралі сцяну хаты, каб выкрасці 
прадукты з лядоўні. Узбуджана 
крымінальная справа.

Галодных злодзеяў гайня
Па-воўчы рыскала ў гародзе,
Бо голад цётцы не раўня –
Гавораць гэтак у народзе.
Але ў гародзе, як назло,
Былі зусім пустымі грады,
Адно што зелле там расло –
Яму зламыснікі не рады.
Чаму ж для іх аблом такі?
Гаспадары ўжо год каторы
Тут не садзілі агуркі
І не расцілі памідоры.
Не мелі цягі да зямлі
(Таму зямля быллём і плача)
І ў вёсцы гэтай не жылі,
А тая хата – проста дача.
Не кожны дзень гаспадары
Наведвалі куток забіты:
За месяц два разы ці тры
Сюды наносілі візіты.
Занятак быў у іх які?
Само сабой, па чарцы бралі
І гатавалі шашлыкі,
Тым больш калі былі з сябрамі.
Таму ў лядоўні заўсягды
Былі харчовыя запасы.
Зладзюгі ўчулі пах яды,
З іх кожны ласы на каўбасы.
Ды толькі хата на замку,
А той замок трывалы надта –
Зламаць не ўдасца й мацаку,
Хіба што рады дасць граната.
– Магчымасць бачу я адну
Ажыццявіць свае намеры:
Лягчэй нам разабраць сцяну,
Чым трапіць да яды праз дзверы, –
Падаў ідэю іх важак. –
Бяромся, хлопцы, за работу!
Каб апасля паесці ўсмак,
Яны ўвіхаліся да поту.
І сапраўды крычалі «ўра»,
Калі пашарылі ў лядоўні:
Былі там чорная ікра
І паляндвіцы пояс доўгі.
Іх ахапіў экстаз, калі
З лядоўні вынырнула й пляшка…
Зладзюг пакуль што не знайшлі,
Аднак знайсці, бадай, няцяжка.
Чакае злыдняў баланда,
А не ікра і паляндвіца.
Гаспадароў гняце нуда,
Ім, небаракам, дрэнна спіцца.
Што з хаты выкралі яны
Харчы, няма вялікай страты.
Гаспадарам шкада сцяны,
Бо без сцяны няма і хаты.
                  ***
Я абібокам намякну:
Не разбіраць у хаце трэба,
А трэба будаваць сцяну,
Каб зарабіць на лусту хлеба.

Вочы 
Вялікія ў жанчыны вочы,
Каб і адкрыта, і тайком,
І днём, і нават сярод ночы
Сачыць за ўласным мужыком.
Чаму ў мужчын малыя вочы?
На гэта не пралью святло,
Ды выдам варыянт рабочы:
Каб выдраць іх цяжэй было…
Бясконцыя пошукі
Няшчасная доля такая –
З начальствам заўжды варагую:
Спярша справядлівасць шукаю,
А потым – работу другую…
Харошы шлюб
Ад жанчыны пачуў кагадзе:
– Я лічыцьму, што шлюб харошы,
Калі бачыцьму мужа радзей,
А часцей – ягоныя грошы.
Асіная талія 
Ты пазнаёміўся з дзяўчынай,
А тая з таліяй асінай?
Падстаў для захаплення мала:
Там у камплекце ёсць і джала…
Шчасце і чарка
У сябра я змушаны ўкрасці
Падслуханы выраз, бо яркі:
«Разбітая чарка – да шчасця,
Разбітае шчасце –да чаркі…»

«Тюремным опытом в Беларуси мало 
кого можно удивить. Мы и так были 
вверху списка по количеству сидель-
цев на 100 тысяч человек (в Европе по 
этому показателю Беларусь занимает 
первое место. – Прим.ред.), а с появле-
нием тысяч политических дел только 
укрепили свои позиции в этом рейтин-
ге», – замечает в письме главред TUT.BY 
Марина Золотова.

Главный редактор TUT.BY заме-
чает, как много людей сидит в неволе 
долгие месяцы в ожидании суда. Если 
сама Марина и ее коллеги находятся за 
решеткой более 100 дней, то, к приме-
ру, Светлана Купреева (подруга семьи 
Виктора Бабарико) в СИЗО КГБ уже 
больше года. Там она получила травму 
и сломала два ребра. Никто не знает, 
когда ее будут судить и за что. Дома 
Светлану ждет пожилая мама. Мария 
Колесникова тоже сидит без малого год, 
как и Марфа Рабкова. Последняя какое-
то время держала голодовку и очень 
сильно похудела. Студенты, большинство 
из которых – девочки, за решеткой уже 
более девяти месяцев, как и журналистки 
Катерина Андреева и Дарья Чульцова.

Но даже если посмотреть на находя-
щихся под стражей, кроме политзаклю-
ченных, то их тоже окажется немало. 
Например, по статье 243 (уклонение от 
уплаты налогов, сборов) много месяцев 
проводят в СИЗО руководители пред-
приятий, бухгалтеры, экономисты.

«За это время бизнес часто развалива-
ется, предприятия ликвидируются, люди 
теряют работу. А государство лишает-
ся источников дохода в виде налогов и к 
тому же получает какое-то количество 
безработных, при этом тратя средства 
на содержание «экономических» в СИЗО. 
Люди могли бы выйти под залог, под-
держивать нормальную работу предпри-
ятия и приносить пользу государству», 
– рассуждает Золотова.

Самое ужасное в тюрьме – это отсут-
ствие свободы, пересказывает муж 
Марины Василий ее мысли. Человек 
находится в замкнутом простран-
стве 24/7, лишь на час в день его выво-
дят в маленький дворик на прогулку. 
Информационный вакуум, крошечная 
камера и никакой возможности пол-
ного уединения хотя бы на несколько 
минут. Но больше всего Марина тоску-
ет по семье, жалеет о том, что важные 
в жизни родных события проходят без 
нее. Так, она не смогла присутствовать 

на 15-летии сына, не видела, какие новые 
трюки он поставил на своем любимом 
скейте. Марина пропустила выпускной 
дочери и не смогла поддержать ее лично, 
когда та сдавала ЦТ и вступительные 
экзамены в Академию искусств.

Главред TUT.BY не исключала подоб-
ного развития событий. Ее дочь Надежда 
вспоминает: как-то вместе они покупали 
легинсы и белье и шутили, что в тюрьме 
пригодятся. Тогда посмеялись, а сейчас 
эти легинсы согревают ее маму «там».

Бытовые условия у Марины Золотовой 
«сносные», пересказывает ее слова муж, 
хотя она каждый день помнит, что они 
могут измениться в любой момент.

– Некоторые вещи кажутся ей абсурд-
ными. И ситуацию, наверное, можно было 

легко изменить, но никто не хочет этого 
делать: или «абы чего не вышло», или пото-
му, что люди в камерах должны страдать 
по определению (при том что большин-
ство находящихся в СИЗО еще не осужде-
ны, то есть их вина не доказана), – гово-
рит Василий. – Марина делится таким 
примером: нельзя передать маникюрные 
ножницы или даже специальные кусачки 
для обрезки ногтей. Маникюрные ножницы 
одни на весь женский корпус. Пользоваться 
ими практически невозможно. И страш-
но. Почему не выдавать содержащимся под 
стражей их личные ножницы, например, 
по запросу раз в неделю? Ну и отдельный 
вопрос – сушка постиранного белья. Делать 
это в камере совершенно негде.

Но к бытовому неустройству можно 
быстро адаптироваться, говорит Марина. 
К людям – тоже: со всеми можно найти 
общий язык. А вот привыкнуть к неспра-
ведливости для нее невозможно.

– Больше всего Марину раздражают 
не бытовые условия, а несправедливость 
происходящего, – говорит ее супруг. – 
Она считает, что ни она, ни ее коллеги, 
ни многие другие люди не должны нахо-
диться в заключении. И что их един-
ственная вина в том, что они не угодны 
власти. Именно поэтому они там.

В то же время, признается Марина, 
ее очень поддерживают письма от род-
ных, друзей, коллег и незнакомых людей. 
Правда, почту им не приносят в суббо-
ту и воскресенье, поэтому эти дни для 
задержанной «самые унылые».

– Марина твердо знает: она не одна, мы 
не одни. Ее не забывают, за нее борются, 
о ней заботятся, ее ждут. А это для нее 
самое главное. Еще ее очень занимают кни-
ги: в них она находит ответы на многие 
вопросы. Она считает, что если бы те 
[люди], от которых часто зависит судьба 
страны, судьба мира, больше читали или 
хотя бы помнили то, о чем читали в дет-
стве или юности (от «Чиполлино» до про-
изведений Достоевского и Солженицына), 
то много зла удалось бы предотвратить, 
– говорит Василий.

Главред одного из крупнейших медиа 
страны рассказала в письмах, что порой 
думает о том, что помогло ее прабабушке-
врачу, которую фашисты заточили за связь 
с партизанами и укрывательство еврейских 
детей, пережить те страшные дни в стенах 
Пищаловского замка (там находится СИЗО 
№ 1, где сейчас содержится Золотова). Она 
жалеет, что не спросила свою прабабушку 
об этом, когда та еще была жива. Но всё же 
думает, что в первую очередь ту поддер-
живало понимание того, насколько сильно 
она нужна своим дочерям и что то, что она 
делала, было правильно.

Марина Золотова тоже уверена, что 
не сделала ничего, за что ей может быть 
стыдно, поэтому с оптимизмом смотрит 
в будущее и знает, что справедливость 
восторжествует. А еще она говорит, что 
больше всего ей хочется поскорее обнять 
мужа, детей, маму и остальных родных, 
а также коллег. Она продолжает верить, 
что это произойдет скоро.

«Кажется, в стране отменили 
вообще все законы»

Фигуранты «дела TUT.BY» рассказали о более чем 100 днях в неволе
18 мая силовики пришли в офис TUT.BY и домой к действующим и бывшим сотрудникам компании «ТУТ БАЙ МЕДИА». С тех пор 15 человек находятся в неволе.
Более 100 дней они не рядом со своими родными и друзьями, не ходят на работу, в театр, спортзал и магазины. Более 100 дней большинство из них живет в неболь-

шом пространстве с незнакомыми людьми в полной неопределенности и видит небо только во время прогулок в маленьком дворике СИЗО № 1. Более 100 дней они 
живут письмами от близких и незнакомцев, ведь это единственная связь с миром, которая у них осталась.

Главный редактор TUT.BY Марина Золотова и журналист Елена Толкачева рассказали в письмах о буднях в СИЗО, о том, что занимает их мысли и каким они 
видят свое будущее.

Что известно  
о «деле TUT.BY»

В СИЗО и под домашним арестом 
находятся 15 фигурантов «дела TUT.
BY»:

Людмила Чекина
Марина Золотова
Ольга Лойко
Елена Толкачева
Анжела Ассад
Ирина Рыбалко
Мария Новик
Алла Лапатко
Александр Дайнеко
Андрей Авдеев
Сергей Повалишев
Дарья Данилова
Екатерина Ткаченко
Ирина Костюченко
Юлия Чернявская

В день обысков и задержания 
сотрудников «ТУТ БАЙ МЕДИА» и 
людей, связанных с компанией, ста-
ло известно о заведении уголовного 
дела по статье за уклонение от упла-
ты налогов, сборов в особо крупном 
размере. В КГК заявляли, что «ТУТ 
БАЙ МЕДИА» якобы была получена 
выручка, не обусловленная деятель-
ностью, разрешенной для резидентов 
ПВТ. В тот же день был заблокирован 
доступ к порталу TUT.BY, силови-
ки изъяли серверы компании. Спустя 
ровно два месяца материалы TUT.BY 
включили в список экстремистских.

Марина ЗОЛОТОВА:
«Привыкнуть к несправедливости 

невозможно»

Елена ТОЛКАЧЕВА:
«Натянутая пружина однажды 

лопнет»
К журналисту раздела «Деньги и 

власть» Елене Толкачевой 18 мая сило-
вики пришли домой с обыском. Оттуда 
ее увезли в ДФР в качестве свидетеля. 
Но домой Елена так и не вернулась: ее 
сначала отправили в ИВС на Окрестина, 
а через несколько дней – в СИЗО на 
Володарского. В итоге ей предъявили 
обвинение «в соучастии в неуплате нало-
гов», при том что как журналист она не 
имела доступа к финансовым операциям 
компании «ТУТ БАЙ МЕДИА». Теперь 
Елена пишет не статьи на политические 
и общественно важные темы, а письма 
– родным, друзьям, коллегам и незнако-
мым людям, которые ее поддерживают.

«В то, что уже прошло 100 дней, поверить 
довольно сложно. Если бы не календарь, я была 
бы уверена, что всё еще 18 мая», – делится в 
письме своими мыслями Елена.

В СИЗО, говорит она, кажется, что 
День сурка есть не только в феврале. 
Там все дни почти одинаковые, и каждая 
мелочь становится событием. «Передача 

– событие, письма – событие. Прогулка 
в большом дворе – событие. Котлеты на 
обед – событие вселенского масштаба», – 
пишет она.

В камере, рассказывает Елена, все если 
счастливы, то счастливы одинаково, а 
если несчастны, то каждый несчастен 
по-своему. А настроение в силу обстоя-
тельств и постоянной неопределенности 
– это качели.

«Порой вижу себя в клетке в суде рядом 
со своими коллегами. Это будет большая 
честь стоять рядом с такими людьми. 
Порой жду, как и многие здесь, что дверь 
откроется и я со своими сумками, кото-
рые тут называют «кешар», и в обнимку 
с Вентилятором Игорем выйду за воро-
та замка. Порой кажется, что в стране 
отменили вообще все законы, в том числе 
законы физики. Но мои близкие и коллеги 
из раза в раз убеждают меня, что натя-
нутая пружина однажды лопнет. Этим 
и живем», – делится Елена своими пере-
живаниями и надеждами.
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ЛЁС ДЫКТАТАРА

ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Беназир Бхутто.

66/Сезон-1000-А

ПОГОДА

Гидрометцентр: бархатный сезон на юге 
России продлится до 10 октября

Бархатный сезон на Черноморском побережье может продлиться до 10 октября, пишет 
«Интерфакс» со ссылкой на руководителя Гидрометцентра России Романа Вильфанда. В 
европейской части страны в сентябре придет бабье лето.

«Бархатный сезон прогнозируется, но не такой продолжительный, как в прошлом году. 
В прошлом году он длился почти до конца октября (...). В этом году, по предварительным 
расчетам, этот сезон продлится до первой декады октября, включая ее», – сказал синоп-
тик.

Он также отметил, что точное время бабьего лета в средней полосе пока спрогнозиро-
вать сложно, так как теплая погода осенью наступает после ненастья. «Но у нас есть дру-
гие методы прогноза, все они до единого показывают, что в сентябре в европейской части 
России ожидается бабье лето», – заверил Вильфанд.

Бабье лето – теплая и сухая погода, которая наступает в последние недели сентября и 
первые недели октября.

Власти Сингапура попросили хакеров 
«проверить» правительственные ресурсы

В Сингапуре объявили награду хакерам, которые помогут найти слабые места в правительственных 
ресурсах, сообщает издание «Стрейтс таймс».

ГДЕ ЭТО ВИДАНО…

Власти сообщили о запуске масштабной 
программы Bug Bounty, по которой этичные 
хакеры и специалисты по кибербезопасно-
сти смогут заработать 1.500.000 долларов.

Инициативу проявили в агентстве госу-
дарственных технологий. Платить будут за 
все выявленные недостатки от 250 до 5000 
долларов США (размер зависит от значимо-
сти найденных уязвимостей).

«Максимальная выплата будет присуж-
дена за обнаружение уязвимых мест, кото-
рые могут оказать исключительное влияние 
на определенные системы и хранилища дан-
ных», – отметили в ведомстве.

Детали обнародуют зарегистрирован-
ным участникам проекта. Из подробностей 
известно, что руководители страны хотят 
протестировать системы Singpass, обеспечи-

вающей доступ граждан ко всем госуслугам, 
и Corppass – аналога для юридических лиц. 
Также планируется оценить совершенство 
сервисов Министерства людских ресурсов и 
государственного страхового фонда.

К программе допустят только тех, кто прой-
дет серьезную проверку или получит специ-
альное приглашение. А тестировать безопас-
ность будут через выделенную частную сеть. 
Это должно гарантировать, что «белые» хаке-
ры не выйдут за рамки разрешенных правил.

В 2017 году Министерство обороны 
Сингапура приглашало местных и зарубеж-
ных хакеров для раскрытия уязвимых мест в 
системе кибербезопасности ведомства. Тогда 
отмечалось, что денег на премии нужно зна-
чительно меньше, чем на зарплату для наня-
той команды специалистов.

Канец «афрыканскага Піначэта»
У Сенегале памёр былы прэзідэнт Чада 79-гадовы Хісэн Хабрэ, які быў асуджаны на пажыццёвае зняволенне ў тым ліку за «арганізацыю 

забойства мінімум 40 тысяч чалавек».
Як піша мясцовая прэса, былы дыкта-

тар памёр ад ускладненняў, выкліканых 
каранавірусам.

Нябожчык сапраўды заслужыў 
мянушку «афрыканскі Піначэт»: на пра-
цягу васьмігадовага праўлення Хабрэ 
забіў 40 тысяч чалавек. Яшчэ 200 тысяч, 
калі верыць спецыялістам па Чадзе, былі 
ахвярамі катаванняў у турмах.

Такія лічбы, безумоўна, шакіруюць. Як 
і тое, што экс-дыктатар быў выпускніком 
вельмі прэстыжнага парыжскага 
Інстытута палітычных даследаванняў, 
дзе атрымаў адукацыю палітолага. 
Вярнуўшыся на радзіму ў 1972 годзе, ён 
паступіў на дзяржслужбу ў МЗС, аднак 
неўзабаве перайшоў на бок аднаго з мяс-
цовых паўстанцкіх фарміраванняў, дзе 
хутка зрабіў кар’еру і стаў яго лідарам.

У 1982-м войскі Хабрэ захапілі сталіцу 
краіны Нджамену. Ён абвясціў сябе 
прэзідэнтам Чада, прычым, на здзіўленне 
многіх, Захад быў не супраць. З новым 
прэзідэнтам хутка пагадзіліся сябра-
ваць у Вашынгтоне і Парыжы. Прычына 
вельмі простая: у еўрапейскіх сталіцах 
баяліся, што Лівія, якой кіраваў Муамар 
Кадафі, распаўсюдзіць свой уплыў на 
Цэнтральную Афрыку.

Амерыка і Францыя падтрымалі 
афрыканца ў вайне з суседняй Лівіяй, 
тым самым выдаўшы яму карт-бланш 
на ўсталяванне ўнутры краіны адкрытай 
дыктатуры. «Хабрэ быў здольным чала-
векам з бліскучым разуменнем таго, як 
гуляць. Мы ведалі, што ён быў крыва-

жэрным тыранам і катам, але вырашылі 
заплюшчыць на гэта вочы», – успамінаў 
пазней былы высокапастаўлены чыноўнік 
ЗША.

Рэжым, які пабудаваў Хабрэ, трымаўся 
без усялякіх фармальнасцяў на адкры-
тым масавым гвалце. Першую скрып-
ку ў сістэме гуляла спецслужба DDS 
(Дырэкцыя дакументацыі і бяспекі). У 
асноўным у яе ўваходзілі байцы, якія 
раней ваявалі пад пачаткам Хабрэ, тым 
самым даказаўшы яму асабістую адда-
насць. Перавага таксама аддавалася свая-
кам і землякам прэзідэнта.

Многія з рэкрутаў DDS былі людзьмі 
неадукаванымі, некаторыя – нават 

непісьменнымі. Але на гэта ўвагі не 
звярталі. Галоўнае, што яны былі гато-
вы да неабмежаванага гвалту. З кожнага 
супрацоўніка пры залічэнні бралі «клятву 
трох малпаў»: «Нічога не бачу, не чую, не 
скажу». Пачатковец таксама даваў распіску 
пра тое, што гатовы панесці адказнасць у 
выпадку парушэння клятвы.

Паўсядзённы побыт службы ўяўляў 
сабою бясконцыя арышты, допы-
ты, пошук відавочных і патэнцыйных 
праціўнікаў рэжыму. Многія з іх былі 
забіты без судовай працэдуры. Тых, каго 
затрымлівалі за палітыку, згодна з указам 
прэзідэнта, наогул не судзілі – адразу 
адпраўлялі ў турму. На падставе падаз-

рэння ў «супрацоўніцтве з лівійцамі» 
наогул можна было затрымліваць каго 
заўгодна.

Другім важным кірункам работы 
DDS з’яўлялася праца з інфарматарамі. 
Дырэкцыя стварыла ў краіне 
разгалінаваную сетку «стукачоў». З іх 
дапамогай шчыльна кантраляваліся 
любыя публічныя мерапрыемствы: пры 
мінімальнай праяве апазіцыйнасці яны 
жорстка спыняліся. Пад асаблівым кан-
тролем знаходзіліся работнікі аховы 
здароўя, культуры і асабліва – адукацыі.

Наверсе гэтай рэпрэсіўнай машыны 
знаходзіўся Хісэн Хабрэ. Ён трымаў на 
асабістым кантролі асноўныя напрамкі 
рэпрэсіўнай палітыкі, у тым ліку пер-
санальна курыраваў следчыя дзеянні па 
898 арыштаваных. У шэрагу выпадкаў 
— асабіста вёў допыты арыштава-
ных і палонных. Ён займаўся такса-
ма ўсталяваннем правілаў турэмнага 
ўтрымання і нават вызначаў памеры пор-
цый для зняволеных.

Удзельнічаў дыктатар і ў катаваннях, 
якія атрымалі ў Чадзе велізарны маш-
таб. Ужо на першым допыце затрыма-
ным часта звязвалі рукі і ногі на доўгі 
час, прымушалі праглынуць велізарную 
колькасць вады ці білі токам або наносілі 
апёкі цыгарэтамі. Некаторым зняво-
леным, фізічна пацярпелым ад гэтых 
катаванняў, не аказвалі медыцынскую 
дапамогу. Самым упартым устаўлялі ў 
рот шланг ад выхлапной трубы заведзе-
нага аўтамабіля.

Аднак стаўка на сілавікоў, якія 
атрымалі ліцэнзію на любое злачынства, 
не стала для рэжыму Хабрэ страхоўкай. 
Выкліканы эканамічнымі цяжкасцямі 
дэфіцыт грошай прывёў да татальнай 
крыміналізацыі спецслужбаў. Паступова 
партыя, армія, паліцыя, адміністрацыя, 
спецслужба ператвараліся ў практычна 
самастойныя структуры, якія змагаліся 
паміж сабой. Справа нават даходзіла да 
таго, што канкурэнты выкрадалі адзін 
аднаго.

Кантроль над усімі фракцыямі 
вертыкалі апынуўся непасільнай зада-
чай для Хабрэ, і ў 1990-м ён праспаў 
змову аднаго з генералаў. Давялося бег-
чы ў Сенегал з 11 мільёнамі долараў 
дзяржаўных грошай.

Аднак ахвяры рэпрэсій усё ж 
дамагліся справядлівасці. Спачатку ў 
Чадзе ў 2013-м пачаліся арышты былых 
кіраўнікоў DDS. Агулам былі прыцягну-
ты 29 саўдзельнікаў Хабрэ, якіх судзілі за 
цэлы пакет злачынстваў.

Неўзабаве таксама прыйшлі за Хабрэ, 
які хаваўся ў Сенегале. А ў 2016 годзе 
Хісэн Хабрэ быў прызнаны сенегальскім 
судом вінаватым у злачынствах супраць 
чалавечнасці і прысуджаны да пажыццё-
вага зняволення ў турме, дзе ён і памёр. 
Такім чынам нябожчык стаў першым 
у гісторыі кіраўніком дзяржавы, асуд-
жаным за масавыя злачынствы перад 
сваім народам за межамі ўласнай краіны. 
Аднак наўрад ці гэта апошні выпадак…

(novychas.by)

Максим САМОРУКОВ,  
российский политолог:
– Кремль очень не любит разговаривать с ули-

цей, вообще не любит улицу. А вот если бы серьез-
ные люди, с постами, а еще лучше в погонах, 
могли бы объяснить Москве: вы знаете, ну всех 

достал Лукашенко, давайте как-то уже решать вопрос, а мы вам гарантируем, что 
никаких расторжений военного альянса не будет, никаких выходов из интеграцион-
ных группировок не будет… Вот тогда бы что-то могло случиться.

То есть белорусскую оппозицию должен представлять тот, кто имеет полномочия 
давать такие обещания. Кремль готов принимать гарантии только от тех, кто имеет 
ресурс, чтобы потом эти обещания сдержать.

Для России в Беларуси нужно не удержание власти лично Лукашенко, а сохране-
ние геополитической ориентации и гарантии того, что Беларусь не станет интегри-
роваться в западные структуры. Последнее даже важнее. То есть имеет значение не 
столько, что Беларусь будет интегрироваться с Россией, сколько – что она не будет 
интегрироваться с Западом и не превратится в плацдарм Запада по давлению на 
Россию.

Вот какие гарантии нужны Кремлю. И кто их мог дать?
Пока получается, что единственный, кто делает это в убедительной для Кремля 

форме, – это Лукашенко. Поэтому шансов быть услышанными в Москве у белорус-
ской оппозиции нет.

Глава МИД ФРГ высказался  
за переговоры с «Талибаном»

ПОЗИЦИЯ

В Москве сделали 
бесплатными 
пересадки на 

наземном транспорте 
в течение 90 минут
В Москве с 1 сентября пересад-

ки на общественном наземном транс-
порте стали бесплатными в течение 
90 минут с начала поездки, сообщил 
на своем сайте мэр Москвы Сергей 
Собянин.

Он отметил, что бесплатной пере-
садкой будут пользоваться около 500 
тысяч пассажиров в день. Для тех, кто 
ездит регулярно, экономия составит 
11 тысяч рублей в год.

«Кроме того, эта мера привлечет 
на наземный транспорт новых пас-
сажиров. Ведь многие люди выбирали 
пусть более длинный и неудобный, но 
менее дорогой маршрут. Теперь они 
смогут сэкономить и время, и деньги. 
Городской наземный транспорт готов 
к увеличению пассажиропотока», – 
заявил Собянин.

Чтобы воспользоваться ново-
введением, нужно привязать карту 
«Тройка» к личному кабинету пас-
сажира в приложении или на сай-
те «Метро Москвы». После привязки 
карты бесплатная пересадка подклю-
чится в течение 12 часов.

Акула набросилась  
на 12-летнюю девочку  

на общественном пляже

Западу стоит вести переговоры с 
талибами, чтобы не допустить роста 
терроризма в Афганистане, убежден 
Хайко Маас. Министр также допу-
стил открытие немецкой дипмиссии 
в Кабуле при власти «Талибана».

Министр иностранных дел ФРГ 
Хайко Маас считает, что в ситуации с 
Афганистаном всем заинтересованным 
сторонам не стоит отказываться от пря-
мых контактов с «Талибаном». «Лично я 

думаю, что просто нет другого пути, 
кроме как переговоры с «Талибаном», – 
заявил он во время визита в Катар.

Необходимо воспрепятствовать 
возникновению нестабильности в 
Афганистане, которая «способство-
вала бы подъему терроризма» и 
серьезно повлияла бы на соседние 
государства, отметил Маас.

При переговорах с талибами речь 
идет не о «формальных вопросах при-

знания», а о решении практических 
проблем, продолжил глава МИД 
Германии. Например, вопроса даль-
нейшей работы аэропорта в Кабуле. 
При этом страны Запада, по словам 
Мааса, настаивают на выполнении 
ряда условий: «Мы определили чет-
кие предпосылки (для переговоров. 
– Ред.): соблюдение прав человека, 
возможность для людей выезжать, и 
чтобы в Афганистане не укрывали 
террористические группировки».

По оценке немецкого министра, в 
Афганистане на начало этой недели 
оставались еще около 300 граждан 
Германии. Он уточнил, что «Талибан» 
выразил готовность позволить этим 
людям и афганцам, ищущим убежи-
ща, выехать из страны.

Хайко Маас также допустил 
открытие посольства Германии в 
Афганистане при власти талибов. 
«Если такое было бы политически 
возможно и если позволит обста-
новка в плане безопасности, то 
Германии стоит однажды снова 
иметь свое посольство в Кабуле», – 
сказал он. Пока немецкие дипломаты 
ведут переговоры с талибами в сто-
лице Катара Дохе.

У СОСЕДЕЙ СЛУЧАЙ

В США акула напала на 
12-летнюю девочку, которая 
приехала отдыхать с родителя-
ми на общественный пляж. Об 
этом сообщает Fox News Channel.

Инцидент произошел в горо-
де Оушен-Сити, штат Мэриленд. 
Как рассказали члены семьи 
пострадавшей Джордан 
Прушински, девочка плавала на 
мелководье, когда на нее набро-
силась хищная рыба. «Я не пони-
мала, что происходит, пока не 
оказалась на берегу. Всюду была 
кровь», – вспоминала Джордан.

Спасатели и посетители пляжа, 
ставшие свидетелями происше-
ствия, оказали ей первую помощь 
и отвезли в местную больницу. Там 
врачи насчитали на ногах девочки 
20 ран и наложили ей 42 шва.

«Мы до сих пор не знаем, 
какая именно это была акула, 
но врачи скорой помощи сказа-
ли, что ни одно другое живот-
ное не наносит подобных ран», 
– рассказала мать пострадавшей 
Мелисса Прушински.

Власти Оушен-Сити прокон-
сультировались со специали-

стами, которые заявили, что не 
исключают возможности напа-
дения морских обитателей на 
купальщиков на пляжах города.

Ранее сообщалось, что в 
австралийском штате Западная 
Австралия мужчина попал 
в больницу после неудачной 
попытки прокатиться на акуле. 
Он прыгнул в воду и попытался 
оседлать хищную рыбу. В ответ 
та набросилась на него.
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Р О З ГА Л А С

30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 года 

посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–
57,59,60,62–65.)

Сразу оговорюсь: выражение «техниче-
ский премьер» мне не особо нравится. Что 
имели в виду журналисты, когда придума-
ли эту формулу? Наверное, то, что именно 
этот премьер не имел широкой поддержки 
политических партий и народа. Кириенко, 
например, даже известен особо не был. Да и 
в Москве прожил к моменту назначения на 
пост премьера фактически меньше года.

Кстати, к его переводу в Москву на долж-
ность первого заместителя министра топли-
ва и энергетики, а потом и министра я кос-
венно приложил руку. Дело было так. Мы 
сидели с женой Татьяной и первым вице-
премьером Борисом Немцовым в президент-
ском клубе на Ленинских горах. Немцов 
жаловался, что надо формировать коман-
ду, а с людьми «напряжёнка». Особенно со 
специалистами в сфере энергетики. Я ска-
зал ему тогда: «Возьми кого-нибудь из сво-
его родного Нижнего Новгорода. У вас же 
там есть нефтянка». Татьяна поддержала. 
Немцову идея понравилась.

Я, конечно, не имел в виду лично 
Кириенко. Я просто считал, что человек 
из Нижнего Новгорода будет лучше, чем 
какой-нибудь ставленник крупной нефтя-
ной компании, который на государственной 
должности будет работать на своих бывших 
патронов.

Тогдашний первый вице-премьер Немцов 
с моей случайной подачи при поддержке 
Татьяны уговорил тогдашнего премье-
ра Черномырдина назначить Кириенко в 
Министерство энергетики. А вот премьером 
Кириенко стал уже без участия Немцова. Я 
даже думаю, что назначение Кириенко пре-
мьером вместо Черномырдина стало шоком 
для Немцова. Который, судя по всему, совер-
шенно не исключал, что главой правитель-
ства назначат его самого.

Кто же стоял за назначением Кириенко 
премьером? Бесспорно, тогдашний глава 
администрации Президента России Валентин 
Борисович Юмашев. Молодой, интеллигент-
ный, супервежливый человек без связей в 
Москве понравился Юмашеву. Именно так – 
«молодой человек» – его называли у нас дома. 
А Ельцину нравилось стирать старое ластиком 
и рисовать совершенно новое.

Еще раз подчеркну: ни одно кадровое 
назначение в эпоху Ельцина не могло состо-
яться без его воли. Тем более такое нео-
жиданное. Для всех, кроме самого первого 
президента РФ, это выглядело бы излишне 
радикально и «перпендикулярно». Но НЕ 

для Бориса Николаевича, который любил 
именно такие варианты. Привычно прино-
сившие ему успех. Начиная с того само-
го октябрьского пленума ЦК КПСС 1987 
года, после которого многие его политиче-
ски похоронили, а великая карьера Бориса 
Николаевича только стартовала.

Юмашев установил свои отношения 
с Кириенко за первые месяцы его пребы-
вания в Москве. Понял ли это Немцов? 
Раздражало ли это Немцова? Может, раз-
дражало. А может, и нет. Тогда он «летал в 
космосе». Видел себя без пяти минут преем-
ником главы государства. Есть вероятность, 
что он и не заметил возрастающую близость 
Кириенко к Юмашеву. А потом неожиданно 
для всех, кроме нескольких человек в госу-
дарстве, состоялось это назначение.

Государственную Думу Кириенко про-
ходил тяжко, несколько раз. Говорят, на 
последнем этапе сильно помог один депу-
тат, член Счетной комиссии. Депутат этот 
был из регионов, экстравагантный, любил 
щеголять в парламенте в камуфляжной фор-
ме. Подчеркивал тем самым свою крутизну. 
Впрочем, это все сплетни и домыслы. А факт 
такой: Кириенко в итоге Дума утвердила.

Мог ли Кириенко стать и президентом? 
Мог. Если бы не дефолт. Собственно, новый 
для Москвы человек, с «чистого листа» и 
стал в итоге преемником Ельцина. Только из 
другого города. Не из Нижнего Новгорода, а 
из Питера.

Но падение национальной валюты и крах 
банков в 1998 году подкосили Кириенко. 
Заодно и вывели из игры Немцова, который 
отвечал за финансы. Именно Немцов позво-

нил Ельцину на дачу за два дня до дефолта 
и сказал, что они собираются «предпри-
нять определённые меры» и в этих мерах 
ничего страшного нет. Такая вот необык-
новенная легкость восприятия реальности, 
которая помогала Борису в начале его боль-
шой карьеры, в революционную эпоху ран-
них 1990-х, но начала сильно мешать потом, 
когда система постепенно «устаканивалась» 
(никакого намека, не подумайте). Но эти 
меры обернулись катастрофой.

Услышав о «каких-то мерах», граждане 
побежали срочно забирать деньги из бан-
ков. Началась паника. Свободное телевиде-
ние стало подогревать панику. В принципе, 
центральный телеканал в любое время в 
любой стране может потопить любой банк, 

рассказывая о его проблемах. Клиентам бан-
ков ведь не нужны проблемы. Они тут же 
пойдут забирать вклады.

Ельцин не простил Кириенко и Немцову 
дефолт. Если бы Немцов как первый вице-
премьер восстал против объявления дефол-
та, не позвонил бы Ельцину на дачу, то, 
возможно, он удержался бы. Потому что на 
тот момент Борис-старший верил Борису-
младшему как приемному сыну. Но только 
до этого момента. Увы, но дальше жизнь 
пошла совершенно другим путем. Ельцин 
разочаровался в этой избыточной легкости.

Говорят, после объявления об отставке 
Кириенко и Немцов вышли с бутылкой вод-
ки к шахтерам, которые протестовали около 
Дома правительства. Что им оставалось?..

В этой связи вспомнился эпизод, кото-
рый мне рассказал один мой знакомый. 
После отставки Кириенко переехал в одно из 
офисных зданий в Москве, где также нахо-
дился офис моего знакомого. Мой знакомый 
потерял практически всё свое состояние, 
вложившись в ГКО. Увидев припаркованную 
машину Кириенко на офисной парковке, он 
разогнался на своем джипе и со всей дури 
въехал ей в борт. Даже не знаю, верить в это 
или нет.

Последний раз я встречался с Сергеем 
Владиленовичем по его возвращении из путе-
шествия в Австралию и Новую Зеландию, 
когда я вместе с Татьяной и Валентином 
навестили его в Ново-Огарево. Он был бодр 
и весел, готовый к новым свершениям.

Сергей Владиленович – полностью систем-
ный игрок. Строго следующий командной 
дисциплине. И готовый – пусть и локально 
– пожертвовать текущим ради интересов тех, 
кто его поставил, а не типичный для полити-
ки 1990-х павлин, распускающий хвост ради 
обожания аудитории, во многом состоящей 
из маленьких (по крайней мере ментально и 
психологически) девочек-мальчиков.

Собственно, поэтому Кириенко остался 
во властной обойме на долгие годы. Прошел 
через «Росатом», когда его уже фактически 
контролировал один из ближайших друзей 
Путина.

И сегодня Сергей курирует, ни много 
ни мало, российскую внутреннюю политику. 
Нисколько не принужденный вспоминать, 
кто изначально вытолкнул его в стратосферу 
большой власти.

Может, Сергей снова когда-нибудь станет 
главой российского правительства? А поче-
му бы и нет?

(Продолжение следует.)

Ва ўказе 2008 года гаворка ішла аб 
павелічэнні аб’ёмаў будаўніцтва жыл-
ля, забеспячэнні службовым жытлом 
беларускіх вайскоўцаў і прыцягненні дадат-
ковых інвестыцый для развіцця жыллё-
вай інфраструктуры ў Мінску і ваколіцах. 
Удзел у праектах мусіла ўзяць і кампанія 
«Трайпл».

Цяперашнім указам, апублікаваным 
на Нацыянальным прававым інтэрнэт-
партале, кампанія пазбаўляецца некаторых 
ільгот і прэферэнцый.

У прыватнасці, кампанія павінна вяр-
нуць у бюджэт Мінска грошы за «даван-
не зямельных участкаў для мэтаў без 
правядзення аўкцыёнаў», афармленне 
якіх у часовае або пастаяннае карыстан-
не праводзілася з пачаткам будаўніцтва. 
Акрамя таго, кампанія мусіць кампен-
саваць кошт жылых памяшканняў, якія 
прызначаліся для перасялення грамадзян 
з жылых дамоў, што павінны былі зносіць 
дзеля праекта.

Сказана, што «Трайпл» мусіць пакрыць 
сродкі «прапарцыйна нявыкананым (нена-
лежна выкананым) абавязацельствам».

Указ набывае моц з 1 верасня.
У ліпені Эканамічны суд Мінска 

прызнаў кампанію «Трайпл» эканамічна 
незаможнай і прыняў рашэнне аб яе 
санацыі да 30 чэрвеня 2022 года. Гэта ста-
ла магчымым пасля таго, як была пра-
ведзена фінансава-эканамічная экспер-
тыза дзейнасці кампаніі. Сама кампанія 
«Трайпл» і некаторыя крэдыторы раней 
падтрымлівалі санацыю, якая, на іх думку, 
можа аздаравіць прадпрыемства. Іншыя 
ж крэдыторы выступалі за распродаж 
маёмасці кампаніі. Асноўная доля кампаніі 
належыць Юрыю Чыжу, некалі аднаму з 
найбліжэйшых давераных бізнесоўцаў у 
атачэнні Аляксандра Лукашэнкі.

Юрый Чыж быў самым багатым 
і ўплывовым бізнесменам у краіне. Пад 
брэндам «Трайпл» дзейнічала звыш 20 
кампаній рознага профілю.

Чыж уваходзіў у блізкае атачэнне 
Аляксандра Лукашэнкі. Гуляў з ім у хакей, 
спадарожнічаў яму падчас публічных 
імпрэз, капаў бульбу і збіраў кавуны ў 
Драздах. І атрымліваў шматлікія льготы.

«Але потым нешта пайшло не так. 

За льготы трэба было расплачвацца. 
Высветлілася, што Лукашэнка трымае 
алігархаў пад рукой не проста так, а каб 

у патрэбны момант звярнуцца да іх па 
грошы. І гэта стала для Чыжа непасільным 
цяжарам. Пачаліся вялізныя праблемы, 

якія нават выплюхнуліся ў публічную пра-
стору. Быў гучны скандал з партнёрам 
Уладзімірам Япрынцавым, канфлікт з якім 
разбіраўся ў судзе», – нагадвае палітычны 
аналітык Валерый Карбалевіч.

У 2012 годзе Чыж трапіў пад санкцыі 
ЕС за тое, што «дае фінансавую падтрымку 
рэжыму Лукашэнкі» (праз тры гады гэтае 
рашэнне было адменена судом Еўрасаюза). 
У 2016 годзе яго арыштавалі, ён паўгода 
прабыў за кратамі. У сярэдзіне сакавіка 
2021 года яго зноў арыштавалі. Кажуць, 
што нібыта не расплаціўся з дзяржавай.

«Значыць, лёс прыдворных алігархаў 
у Беларусі незайздросны. Гэта там, на 
Захадзе, чым багацейшы чалавек, тым 
больш у яго свабоды, незалежнасці ад дзяр-
жавы. У Беларусі ўсё наадварот. Як сказаў 
аднойчы Лукашэнка, бізнесмены больш 
залежныя ад улад людзі, чым звычайныя 
грамадзяне, бо ім ёсць што губляць. Лёс 
Юрыя Чыжа і ягонага бізнесу – яскравая 
ілюстрацыя гэтай высновы. Ён страціў 
амаль усё, уключаючы асабістую свабоду», 
– нагадвае палітычны аглядальнік Валерый 
Карбалевіч.

Алексей ДЬЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Ельцин и Кириенко
(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАНИЦЫ НОВЕЙШЕЙ ИСТОРИИ

Борис Немцов уговорил Черномырдина 
назначить Кириенко в Минэнергетики.

Ельцин не простил Кириенко и Немцову дефолт 1998 года.

ЧУЛІ?

Былы «прыдворны алігарх» Юрый Чыж  
павінен кампенсаваць ільготы за шмат гадоў

Аляксандр Лукашэнка падпісаў змены ва ўказ 13-гадовай даўнасці. Згодна з дакументам, кампанія Юрыя Чыжа «Трайпл» абавязана вярнуць у бюджэт суму 
льгот і прэферэнцый, дадзеных шмат гадоў таму. У 2013-м Лукашэнка ўручыў Юрыю Чыжу ордэн Айчыны ІІІ ступені.

Сергей Кириенко остался во властной обойме на долгие годы.
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«Мы ратавалі наш бізнес  
 усёй сям’ёй...»

Гродзенская прадпрымальніца Анастасія Кіцель распавяла «Народнай Волі», як у самы цяжкі час пандэміі ўдалося не страціць  
сямейны бізнес і далей трымаць справу.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

СІТУАЦЫЯ

Чаму звольніўся Аляксандр Дуброўскі?
На мінулым тыдні ў Сетцы з’явілася інфармацыя аб звальненні Аляксандра Дуброўскага. Ён працаваў выкладчыкам  

на факультэце журналістыкі Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта 11 гадоў. Вось што ён распавёў у інтэрв’ю «Народная Волі».

– Што стала прычынай вашага зваль-
нення? – з такого пытання пачалася наша 
размова.

– Калі глядзець з юрыдычнага боку, 
то прычынай звальнення з’яўляецца мая 
заява, у якой я выказаў жаданне спыніць 
кантракт па пагадненні бакоў. Але ўсё не 
так проста. Яшчэ ў жніўні 2020 года (калі 
не раней) я стаў разумець, што сітуацыя 
ў краіне непасрэдна ўплывае на тое, як 
я адчуваю сябе ў прафесіі. Хаця я не 
журналіст, а філолаг, літаратуразнаўца. 
Але, па-першае, я працаваў на факуль-
тэце журналістыкі. Па-другое, хаця і 
няма ў мяне вялікага жадання пра гэта 
гаварыць, але мой непасрэдны начальнік, 
загадчык кафедры медыялінгвістыкі і 
рэдагавання прафесар Віктар Іванавіч 
Іўчанкаў, сваімі словамі і паводзінамі 
за доўгі час пераканаў мяне, што ягонае 
служэнне дзяржаўнай ідэалогіі шчырае і 
не з’яўляецца проста чымсьці фармаль-
ным, чаго ад яго патрабуе пасада. Такім 
чынам, я бачыў, што паўстаюць тры 
фактары: сітуацыя ў краіне, спецыфіка 
факультэта журналістыкі і асоба загад-

чыка кафедры. Калі б не было ўсіх вось 
гэтых трох фактараў, у мяне не ўзнік 
бы план звольніцца. Пра гэта я падумаў 
яшчэ год таму, пра што адразу і сказаў 
Віктару Іўчанкаву. Але, па-першае, ужо 
не заставалася часу да пачатку навучаль-
нага года, па-другое, загадчык кафедры 
выказаў жаданне, каб я працягнуў пра-
цу, і нават стварыў для гэтага пэўныя 
ўмовы. У прыватнасці, ён зняў з мяне 
тую нагрузку, якая мяне не задаваль-
няла. Праўда, трэба сказаць, што тады 
я фармуляваў свае думкі вельмі дыпла-
матычна і зусім не абмяркоўваў з ім яго 
погляды і перакананні, тым больш самі 
па сабе яны – не падстава меркаваць пра 
тое, можна ці нельга працаваць з чалаве-
кам. Хоць пра свае погляды я выказаўся 
падчас размовы з ім надзвычай падрабяз-
на і выразна. Таму далейшыя яго дзеянні 
ўсё ж такі мяне здзівілі.

Сёлета заканчваўся мой кантракт і 
тэрмін абрання па конкурсе. Адпаведна 
была запушчана працэдура пераабран-
ня, і яна паспяхова завяршылася, а 
менавіта: 7 красавіка адбылося пасяд-

жэнне савета факультэта, на якім я быў 
абраны (з двума галасамі супраць пры 
тайным галасаванні). Самае цікавае, 
што і кантракт (на адзін год) на той 
момант таксама ўжо быў падпісаны. Але 
адразу пасля гэтага пасяджэння Віктар 
Іўчанкаў выклікаў мяне ў свой кабінет 
і стаў, па-першае, задаваць дзіўныя 
пытанні: напрыклад, буду я звальняцца ці 
не, хаця сам факт таго, што я не адмовіўся 
ад праходжання па конкурсе і падпісаў 
кантракт, павінен быў бы зняць такое 
пытанне. Па-другое, ён абвінаваціў мяне ў 
парушэнні карпаратыўнай этыкі, а менавіта 
– у падпісанні нейкага калектыўнага зва-
роту. Я сапраўды падпісваў звароты, але 
ўсё, што было ў гэтых зваротах, не можа 
кваліфікавацца як неэтычнае. У мяне 
нават было падрыхтавана сустрэчнае 
пытанне: «А чаму я не бачыў там вашых 
подпісаў, Віктар Іванавіч?» Але я быў 
настолькі ўражаны фармулёўкай пра 
парушэнне карпаратыўнай этыкі, што 
нават не паспеў гэтае пытанне задаць і 
ў той жа момант паабяцаў, што зволь-
нюся сам, таму што адчуў літаральна 

фізічную немагчымасць працягваць 
працаваць у такой сітуацыі.

– На думку загадчыка кафедры 
Віктара Іўчанкава, вы парушылі этыч-
ны кодэкс. А што канкрэтна? І чаму вы з 
гэтым не згодны? 

– Цяпер сапраўды пішуцца нейкія 
«правілы паводзін» супрацоўнікаў у тых 
ці іншых установах. І загадчык кафедры 
нават паспрабаваў спаслацца на нейкі з 
гэтых дакументаў. Але нават і ў такіх даку-
ментах немагчыма знайсці фармулёўку 
пра забарону падпісання калектыўных 
зваротаў. І калі б яна там нават была, я ўсё 
роўна не палічыў бы, што парушаю этычны 
кодэкс. Баюся, што ўяўленні пра этыку ў 
некаторых людзей цяпер вельмі скажоныя.

– Вы працавалі на журфаку 11 гадоў. Ці 
былі да вас прэтэнзіі раней? Ад загадчы-
ка кафедры, адміністрацыі ўніверсітэта, 
дэкана… Можа, былі прэтэнзіі да вас як 
да выкладчыка?

– Я не магу ўспомніць ніякіх прэтэнзій 
прафесійнага плана.

– Як адрэагавалі на ваша звальненне 
калегі, студэнты?

– Я сустрэў разуменне сваёй пазіцыі, 
але некаторыя палічылі, што я павінен 
быў «змагацца», каб застацца на працы. 
Я абсалютна не разумею, за што я там 
павінен быў змагацца. У іншых выпадках 
пазіцыя людзей, якія змагаюцца, нешта 
абскарджваюць і гэтак далей, мне цалкам 
зразумела. Але гэта не мой выпадак. Пры 
гэтым хачу падкрэсліць, што абсалютная 
большасць калег – надзвычай адэкватныя 
людзі, якія, як мне здаецца, усё разумеюць 
проста цудоўна.

– Не шкадуеце, што прыйшлося 
звольніцца?

– Я лічу, што гэта было проста непаз-
бежна. Таму не шкадую.

– Што плануеце рабіць цяпер?
– Займуся самаадукацыяй. Нават мая 

асабістая бібліятэка дазваляе гэта рабіць з 
вялікім поспехам. У прыватнасці, удаска-
нальваю сваю старажытнагрэчаскую мову. 

– Ці не збіраецеся з’язджаць з Беларусі?
– З’язджаць я ніколі не планаваў.

Глафіра ЖУК.

«Хацелася чагосьці новага і свайго»
Анастасія Кіцель паводле адукацыі настаўніца рускай 

мовы і літаратуры. Заняцца бізнесам яна вырашыла ў 
2014 годзе, пасля таго як двойчы пасядзела ў дэкрэце. 
Да гэтага пяць гадоў адпрацавала ў школе і выра-
шыла туды не вяртацца: малыя заробкі, шмат пустой 
пісаніны, справаздачнасці, казённая атмасфера ў калек-
тыве. Бацькі жанчыны, якія ўсё жыццё адпрацавалі 
на дзяржаўнай рабоце, дачку не падтрымалі, але і моц-
на не пярэчылі. Галоўнае, што на яе баку быў муж 
Дзяніс, які пасля заканчэння тэхнікума сам займаўся 
прадпрымальніцтвам у галіне электронікі. І ўвогуле, 
хацелася нечага новага і свайго.

Анастасію зацікавіла ідэя дзіцячых пакояў для 
гульняў: бацькі, якім трэба адысці па сваіх справах, 
могуць на некалькі гадзін пакінуць дзіцёнка ў такім 
пакоі, дзе малому ёсць чым пазабавіцца і за ім ёсць 
догляд. У Гродне на пачатку 2000-х такая дзейнасць 
была ў навінку. Рабіліся кволыя спробы стварыць нешта 
падобнае, але канкурэнцыі не назіралася.

«Магчыма, я не зусім бізнесмен...»
Параіўшыся з мужам, Анастасія разам са знаёмай 

узяла ў арэнду памяшканне і занялася новай справай. 
Спачатку гэта быў адзін пакойчык, у якім тата і муж 
зрабілі рамонт, абсталявалі ўсім неабходным.

– Тады прынесла з хаты цацкі, гульні і забаўкі, якімі 
карысталіся мае дзеці, – распавядае жанчына. – Сродкаў 
на развіццё было няшмат, але ў галаве ўжо былі планы, 
як і што далей уладкоўваць.

Першымі ў дзіцячы пакой дзетак сталі прыводзіць 
знаёмыя, сяброўкі, пакідаючы на некалькі гадзін. Затым 
пачалі ладзіць вечарыны, святкаванне дзён нараджэння. 
Кошты былі ад 5 да 15 рублёў у залежнасці ад часу, на які 
пакідалі дзіця. Калі ў пакоі адзначаўся дзень нараджэн-
ня, то кошт мог складаць ад 60 да 100 рублёў.

Справа пачала хутка развівацца. Ужо пасля двух 
месяцаў працы Анастасія спакойна магла заплаціць за 
камунальныя паслугі і арэнду памяшкання.

– Працавалі без выхадных і перапынкаў, былі апанта-
ныя новай справай, – згадвае Кіцель.

І хаця жанчына скромнічае, што яна не зусім бізнесмен, 
не вельмі сябруе з матэматыкай, бухгалтэрыяй, не ўмее 
пралічваць наперад прыбыткі і выдаткі, але ўсё ж заробле-
ныя грошы пачала ўкладваць у развіццё бізнесу.

– Мая кампаньёнка не разумела, чаму даходы, атры-
маныя ў выніку такой цяжкай працы, трэба не дзяліць 
паміж сабой, а пастаянна набываць новыя і новыя рэчы 
ў пакой, – распавядае Анастасія. – Сумесны бізнес у нас 
не атрымаўся, бо каляжанка не вытрымала такой гонкі.

Пра сябе жанчына кажа, што яна працаголік, не 
вельмі патрабавальная ў быце, не аматарка шопінгаў і 
пустых забаў, умее цярпець і ёй вельмі падабаецца работа 
з дзецьмі. Працягвала працаваць без перапынкаў і выхад-
ных, уладкоўвала дзіцячы пакой. Тады шмат чаго цікавага 
можна было прывезці з Польшчы. Некаторыя рэчы заказ-
вала праз пошту, нехта нешта прывозіў з іншых краін.

Праз два гады адкрылі яшчэ адзін пакой для забаў, а 
яшчэ праз год – трэці. Кожнае памяшканне было не менш 

за 100 квадратных метраў, за арэнду даводзілася плаціць 
да 15 еўра за метр. У Анастасіі працавалі 10 наёмных 
работнікаў. Муж кінуў сваё прадпрымальніцтва, якое не 
вытрымлівала канкурэнцыі, і пачаў працаваць разам з 
жонкай. Бізнес стаў сямейным, пашыралася поле дзейнасці.

– У адным з пакояў арганізавалі міні-садок для самых 
маленькіх. Набылі касцюмы казачных герояў і пачалі 
ездзіць з аніматарамі па заказах на кватэры, ладзілі 
святы для дзяцей на прыродзе, – распавядае Анастасія. 
– Не скажу, што мы сталі вельмі багатыя, але я ўжо 
зарабляла больш, чым у школе. І задавальненне ад працы 
атрымлівала значна болей.

Усё спыніў каранавірус
Бяда прыйшла зусім нечакана. Падчас вельмі страш-

на было глядзець па тэлевізары, як людзі ва ўсім све-
це цярпяць ад каранавіруса. Нягледзячы на тое, што 
афіцыйна ў Беларусі каранцін не аб’яўлялі, бацькі 
перасталі прыводзіць дзетак у дзіцячы пакой, заплана-
ваныя ўрачыстасці таксама адмяняліся.

– Я спачатку нават уявіць не магла, што наступ-
ствы могуць быць такімі разрушальнымі, – прызнаецца 
Анастасія. – Але дзяцей перасталі прыводзіць, амаль усе 
запланаваныя дні нараджэння адмяніліся. Перадаплату 
людзям вярталі.

Велізарную арэнду і шалёныя камунальныя аплач-
ваць давялося ўжо не з прыбыткаў, а з уласных 

накапленняў. Наступны месяц прынёс такія ж расходы і 
амаль ніякіх даходаў.

– Мы былі ў стрэсе, я вельмі хвалявалася, не магла 
нармальна спаць, – успамінае Анастасія. – Праз месяц 
была вымушана сказаць работнікам, што ім давядзецца 
ісці ў адпачынак за свой кошт.

Атрымаць дапамогу ад дзяржавы таксама не ўдалося, 
паколькі падобныя субсідыі выдаваліся толькі ў выпад-
ку, калі дзейнасць арганізацыі працягваецца, а значыць, 
і выплачваецца заробак наёмным работнікам.

«Я вельмі ўдзячна маім блізкім…»
Самым складаным было аплачваць арэнду і каму-

нальныя паслугі.
– Я папросту не ведала, што рабіць, і пайшла да 

арэндадаўцаў, патлумачыла сітуацыю, прапанавала 
значна знізіць плату, – распавядае Анастасія – Двое, 
разумеючы сітуацыю, пайшлі на саступкі, а вось трэці 
гаспадар праз некалькі месяцаў прыпыніў арэнду, а паз-
ней і скасаваў.

Было вельмі крыўдна і шкада, успамінает жанчына: 
у тым пакоі ў гандлёвым доме «Нёман» знаходзілася 
дарагое абсталяванне, было шмат гульняў, адмысловая 
мэбля – на гэта было патрачана шмат грошай. У выніку 
усё давялося звезці ў гараж.

Цяпер паўставала пытанне, як утрымаць два 
памяшканні, што засталіся. Апошнія ўласныя 

зберажэнні Анастасія аддала за арэнду, камунальныя, 
падаткі, адлічэнні ў фонд сацыяльнай абароны і застала-
ся адна на два дзіцячыя пакоі.

Нягледзячы на пандэмію, некаторыя сталыя кліенты 
ўсё ж прыводзілі дзетак, калі ў іх было бязвыхаднае 
становішча. І, што вельмі падтрымлівала, многія з 
іх прапаноўвалі дапамогу, паколькі разумелі, у якую 
сітуацыю трапіла Анастасія.

– Тады я выходзіла на працу ў любы час, калі мяне 
прасілі, атрымлівала падчас мізэрныя грошы, але кожны 
дзень імкнулася хоць нешта зарабіць, каб у канцы меся-
ца зрабіць аплаты, – гаворыць Анастасія. – Часам цэлы 
дзень даводзілася сядзець з адным дзіцём, але я разумела, 
што і гэта заробак.

Анастасія прызнаецца, што ёй вельмі хацелася 
захаваць свой бізнес, бо тое, што ўдалося стварыць, 
стала любімай справай. Але яе ўвесь час тачылі 
думкі, што магчыма сітуацыя, калі наогул давяд-
зецца шукаць новую працу. Праўда, зусім нечакана 
і на лета 2020 года арэндадаўцы прапанавалі нізкія 
стаўкі.

Муж адразу, як з’явіліся цяжкасці, пачаў шукаць 
іншую працу, але гэта аказалася не так проста. Давялося 
пайсці ў таксісты. Заробак складаў прыкладна 500 рублёў 
у месяц, але з гэтага сям’я магла заплаціць за сваю кватэ-
ру і яшчэ нешта набыць з харчоў. Праз тры месяцы муж 
знайшоў працу ў «Гроднажылбудзе» і стаў прыносіць 
большы заробак.

– Я вельмі ўдзячна маім блізкім людзям, якія нас тады 
не кінулі, мы наш бізнес усёй сям’ёй ратавалі, – кажа 
жанчына. – Бацькі дапамагалі, каб мы з дзеткамі не 
заставаліся без сродкаў для існавання. Не ўяўляю, як бы 
мы без іх дапамогі абышліся…

Восень падарыла надзею
Ужо ў верасні і кастрычніку 2020 года, паводле слоў 

маёй суразмоўніцы, нешта пачало змяняцца. З’явіліся 
кліенты, пакоі хоць і паволі, але напаўняліся дзіцячымі 
галасамі. Праўда, арэндадаўцы не прымусілі сябе чакаць 
і сталі ўзнімаць плату. Тым не менш Анастасія змагла 
ўзяць на працу яшчэ адну адміністратарку і выхава-
цельку.

– Кліенты пачалі звяртацца, але ў нашым бізнесе 
пакуль не ўсё так добра, як хацелася б. І ўсё ж тая восень 
падарыла надзею, – падсумоўвае гаспадыня дзіцячых 
пакояў.

Зімой, як заўважае спадарыня Кіцель, людзі ўжо 
пачалі прывыкаць да каранавіруса, разумець, што ён 
надоўга, і пачалі вучыцца жыць з ім. Зноў з’явіліся зака-
зы на арганізацыю дзіцячых святаў, мамы пачалі часцей 
пакідаць малых у дзіцячых пакоях.

Праўда, большасць былых работніц на працу не вяр-
нулася: нехта за гэты час пайшоў у дэкрэтны адпачынак, 
а нехта наогул пакінуў краіну і працуе за мяжой.

– Я паціху набіраю новых выхавацелек і пачынаю 
наноў выбудоўваць сваю дзейнасць, – кажа Анастасія 
Кіцель. – Пакуль людзям будуць патрэбны мае паслугі – 
буду працаваць.

Міхал КАРНЕВІЧ.
Гродна.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

ШАХМАТЫ

МИНИ-БИЗНЕС


– Колькі вы важыце?
– У акулярах сто кілаграмаў.
– А без акуляраў?
– А без акуляраў я не бачу вагаў.


Ніколі не каштаваў мяса, бо рос у сям’і вегетарыянцаў. 

Нядаўна застаў сваіх бацькоў за паяданнем свіных стэйкаў. 
Аказалася, што яны проста эканомілі на мне ўсе гэтыя гады.


У Адэсе. Яша выходзіць з супермаркета з загадкавай 

усмешкай. Насустрач яму ідзе Сёма:
– Ты чаго ззяеш, нібы медны таз?
– Цешча папрасіла купіць ёй штосьці з морапрадуктаў, каб 

папесціць сябе далікатэсам. Купіў ёй пачак марской солі – 
няхай атрымлівае асалоду…


Лепшы муж – касманаўт: заробак вялікі, па паўгода ў 

камандзіроўцы, а калі вяртаецца – уся краіна ведае.

УСМІХНІЦЕСЯ…

Друкуецца ўпершыню
Сваю новую задачу даслаў нам 

Міхаіл Кошаль з Мінска (гл.дыяграму).
Белыя: Крh6, Фb4, Лg3, Сg5, Сh7, 

Кс3, Ке4, пп. с5, d2, d6 (10).
Чорныя: Кре5, Лd5, Сb5, Кd4, пп. с2, 

е6, f5, g2 (8).
Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.Энгельса, 
34а) або на электронны адрас: vadim_
ne67@mail.ru.

Сумесныя творы
Два свае эцюды прапанавалі нам Віктар Жук (Брэст) і Васіль 

Тупік (Пружанскі раён).
№1 Белыя: Крg4, Сb7, пп. с3, g5, g6 (5).
Чорныя: Крb5, Лс5, Сb6 (3).
Выйгрыш.
1.g7 Сd8 2.с4+ Л:c4+ 3.Kрf3 С:g5 4.g8Ф.
№2 Белыя: Крh4, Сс7, пп. d3, h5, h6 (5).
Чорныя: Крс5, Лd5, Сb3 (3).
Выйгрыш.
1.h7 Сd1 2.d4+ Kрc4 3.Сe5 Лd8 4.h8Ф Л:h8 5.С:h8.

Прыступкі да вяршыні
У Сочы адбыўся Кубак свету па шахматах. У мужчын прызавы 

фонд складаў 1.892.500 долараў, у тым ліку першы прыз – 110 тысяч. 
На першым этапе (1/128 фіналу) у барацьбу ўступілі 156 удзельнікаў, 
на другім (1/64 фіналу) да пераможцаў далучыліся яшчэ 50 гульцоў з 
больш высокім рэйтынгам. Кожны матч складаўся з дзвюх партый у 
«класічныя» шахматы, пры нічыйным выніку гуляліся некалькі пар 
партый у хуткія шахматы (адведзены на партыю час пры гэтым усё 
больш змяншаўся), і нарэшце – бліц.

З беларусаў Кірыл Ступак выбыў з барацьбы ўжо на першым 
этапе, саступіўшы Х.Грэтарсану – 1,5:2,5. Затое Уладзіслаў Кавалёў 
перайграў саперніка з лікам 2:0.

Родвел Макота – Уладзіслаў Кавалёў
1. Кf3 Кf6 2. g3 g6 3. Сg2 Сg7 4. d4 0-0 5. c4 d6 6. Кc3 Кbd7 7. 0-0 e5 

8. e4 a6 9. h3 ed 10. К:d4 Лb8 11. Сe3 Лe8 12. Лe1 Кe5 13. b3 c5 14. Кde2 b5 
15. f4 Кed7 16. Ф:d6 b4 17. e5 bc 18. К:c3 Кh5 19. g4 Сf8 20. Фd2 Кg7 21. 
Кd5 Сb7 22. Лad1 С:d5 23. cd c4 24. d6 cb 25. ab g5 26. Фf2 gf 27. С:f4 Кe6 
28. Сd5 Сg7 29. Сg3 Фb6 30. Ф:b6 Л:b6 31. Лc1 Лd8 32. Сh4 Лdb8 33. С:e6 
fe 34. Лc7 Л6b7 35. Л:b7 Л:b7 36. Сg3 Л:b3 37. Крg2 Крf7 38. Лc1 Лb2+ 39. 
Крf1 Лb7, 0:1.

Уладзіслаў Кавалёў – Родвел Макота
1. e4 e5 2. Кf3 Кc6 3. Сb5 a6 4. Сa4 Кf6 5. 0-0 b5 6. Сb3 Сc5 7. c3 d6 8. 

a4 Лb8 9. d4 Сb6 10. Кa3 0-0 11. ab ab 12. К:b5 Сg4 13. Сc2 ed 14. cd d5 15. 
e5 Кe4 16. h3 С:f3 17. gf Кg5 18. f4 Кe4 19. Лa4 f6 20. С:e4 de 21. d5 Кa5 22. 
Л:e4 С:f2+ 23. Л:f2 Л:b5 24. d6 Фd7 25. b4 Кc6 26. Фd3 Лfb8 27. Фc4+ Крh8 
28. e6 Ф:d6 29. Лd2, 1:0.

У 1/64 фіналу Кавалёў атрымаў перамогу над расійскім грос-
майстрам Аляксеем Саранам – 3,45:2,5, у 1/32 фіналу перайграў 
аўстралійца Бобі Чэнга – 1,5:0,5. Праўда, на чацвёртым этапе (1/32 
фіналу) наш суайчыннік саступіў расійскаму гросмайстру Уладзіміру 
Федасееву – 0:2.

А выйграў спаборніцтва 23-гадовы польскі гросмайстар 
Ян-Кшыштаф Дуда. У паўфінале ён перамог дзеючага чэміпіёна свету 
Магнуса Карлсена (Нарвегія), а ў фінале – былога віцэ-чэмпіёна свету 
Сяргея Каракіна (Расія). М.Карлсен у матчы за трэцяе месца адолеў 
Уладзіміра Федасеева з лікам 2:0.

У жанчын барацьба пачыналася з 1/64 фіналу (78 удзельніц), да 
пераможцаў пазней далучыліся яшчэ 25 шахматыстак. Тут прызавы 
фонд складаў 676.250 долараў, у тым ліку першы прыз – 50 тысяч. 

Вольга Бадэлька прайшла першую стадыю без барацьбы (саперніца 
не прыехала на турнір). На другім этапе ў вельмі напружаным пая-
дынку Вольга перайграла грузінку Ану Матнадзэ – 5:4, але на трэцім, 
на жаль, саступіла расійскай віцэ-чэмпіёнцы свету Аляксандры 
Гарачкінай – 0,5:1,5.

У выніку першае месца заняла экс-чэмпіёнка свету Аляксандра 
Касцянюк (Расія), якая перамагла ў фінале Аляксандру Гарачкіну. У 
матчы за трэцяе месца экс-чэмпіёнка свету Тан Чжун’і (Кітай) вый-
грала ў вядомай украінскай шахматысткі Ганны Музычук.

Праверце адказы
Задача М.Быкава і М.Бельчыкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

20 жніўня, рашаецца: 1.Кd4!
А вось рашэнне кампазіцый С.Дарошчанкі:
№1 – 1.Крс5! ~ 2.e8Ф(+).
№2 – 1.Фе5! 0-0 2.Фg5+ Кр~ 3.Фh5+, вечны шах.
Першымі правільна рашылі Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, 

Віктар Жук, Сяргей Цяльпук, Ігар Ананіч.
Вадзім ЖЫЛКО.

КРЫЖАВАНКА

«Мова мая, уваскросні і жыві!»
Прысвячаецца Дню беларускага пісьменства, які адбудзецца ў г.Капылі 5 верасня.

Па гарызанталі: 3.«Хатынская …» – адзін з самых вядомых твораў 
пісьменніка, сцэнарыста, грамадскага дзеяча, доктара філалагічных 
навук, прафесара А.Адамовіча, ураджэнца Капыльшчыны. 6.Адзін … ці 
сто коп – хлеба на год (прык.). 8.«… мая, народу скарб нятленны, // … мая, 
уваскросні і жыві!» – з верша Л.Геніюш «Мова мая». 9. … Малевіч – імя 
сусветна вядомага мастака-авангардыста, педагога, філосафа, які, паводле 
адной з версій, нарадзіўся ў Капылі. 10.Рэзкі сухі гук. 12.«Капыль, Капыль! 
Маё мястэчка, // Вялікай Міншчыны …» – з верша «Капыль» Ц.Гартнага 
(З.Жылуновіча), паэта, дзяржаўнага і грамадскага дзеяча, акадэміка, урад-
жэнца Капыля, які быў рэпрэсіраваны і памёр у магілёўскай псіхіятрычнай 
лякарні. 15.«Я закаханы ў родную мову, // А ёю пахнуць … і малако» – з 
верша С.Грахоўскага «Родная мова». 16.Распазнавальны знак горада, дзяржа-

вы; свой … г.Капыль атрымаў разам з Магдэбургскім правам у 1652 годзе.  
19.Адзіны ў Беларусі сатырычны часопіс, у стварэнні і выданні якога бралі 
вялікі ўдзел пісьменнікі, ураджэнцы Капыльшчыны К.Чорны і А.Астрэйка; 
сёлета часопіс адзначае сваё 80-годдзе. 21.«Любіце кнігу, яна – крыніца ведаў 
і навукі, … для душы» (Ф.Скарына). 22.Назва літаратурнага аб’яднання, 
якое існуе пры капыльскай бібліятэцы імя А.Астрэйкі і пры капыльскай 
раённай газеце «Слава працы». 25.Чарада птушак, што адлятаюць у вырай. 
26.«Капыльская зямля, Капыльская зямля , // Ты – … беларускага вян-
ка» – з верша М.Майсюка «Капыльская радзімая зямля». 27.Мікола … – 
паэт- гуманіст і асветнік эпохі Адраджэння, аўтар помніка беларускага 
пісьменства – паэмы «Песня пра зубра», які, паводле адной з версій, 
нарадзіўся на Капыльшчыне.

Па вертыкалі: 1.Кніжка прыгодніцкага зместу. 2.Спецыяліст 
па саветалогіі. 4.Спічастая вяршыня гары. 5.У восеньскую непа-
гадзь … пагод на двары (прык.). 6.«У хаце каб … // Кубламі вяло-
ся» – з верша-песні «Бывайце здаровы» паэта-песенніка А.Русака, 
ураджэнца Капыльшчыны. 7.«Край мой там, дзе спелы колас, // За 
паклонам б’е …» – з верша «Мой край» паэта, лінгвіста, ураджэн-
ца г.Капыля А.Гурло, які быў рэпрэсіраваны. 11.Невялікая скаба. 
13.Бярлог. 14.Вызначэнне ў якіх-небудзь адзінках. 17.Кніга ці фільм 
з дэтэктыўным сюжэтам. 18.Скаромная ежа. 20.Галіна дзейнасці 
(перан.). 23.Радыётэлеграфны міжнародны знак бедства. 24.Орган 
размнажэння ў грыбоў.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 3.Аповесць. 6.Сноп. 8.Мова. 9.Казімір. 10.Ляск. 

12.Куток. 15.Хлеб. 16.Герб. 19.«Вожык». 21.Лекі. 22 «Вясёлка». 25.Шнур. 
26.Ружа. 27.Гусоўскі.

Па вертыкалі: 1.Комікс. 2.Саветолаг. 4.Пік. 5.Сем. 6.Сала. 7.Паклон. 
11.Скобка. 13.Логава. 14.Выражэнне. 17.Трылер. 18.Скорам. 20.Ніва. 
23.СОС. 24.Аск.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Как минчанин делает варенье  
из шишек и зарабатывает на этом

Любимое дело превратилось в мини-бизнес.

Минчанин Сергей (по просьбе героя имя изме-
нено. – Прим.ред.) совершенно случайно занялся 
варкой варенья из сосновых шишек. И это дело 
превратилось в мини-бизнес. 33 литра этого, как 
он говорит, вкусного и полезного продукта раз-
летелись за 3 месяца. Мужчина рассказывает, что 
в будущем хочет запустить целую вареничную 
фабрику, ведь это занятие приносит ему не только 
удовольствие, но и деньги.

Вареничный бизнес Сергея начался в прошлом 
году.

– Мы с отцом и младшим братом прошлой 
весной заболели коронавирусом и лежали в одной 
палате две недели. Мой друг из Украины узнал, 
что я заболел, позвонил мне и рассказал, что у 
них есть традиция варить варенье из сосновых 
шишек, которое очень хорошо помогает восста-
новиться после респираторных заболеваний. Мне 
это показалось интересным, я стал разбираться 
в теме. Оказалось, что вещества, которые есть 
в этих шишках, действительно очень помога-
ют легким. И раньше люди использовали настои, 
отвары из них, чтобы не болеть или легче дыша-
лось при болезнях.

Наш собеседник также добавляет, что, хоть 
рецепт ему дали жители Украины, на самом деле 

он оказался белорусским. Нашли его на нашей 
стороне Полесья.

– Рецепт этого варенья несложный. 
Единственное условие: шишки нужно собирать с 
середины мая до середины июня. Один месяц в году, 
и не больше, – продолжает Сергей. – Получилось, 
что как раз в мае я вышел из больницы. Решил 
пойти и насобирать шишек. Поехал к себе на 
родину в Могилевскую область, там у нас дом 
есть. Для сбора нужно выбирать молодые дере-
вья, которым лет 7−8, невысокие, но кусти-
стые. У сосны есть женские и мужские деревья. 
Так вот, лучше собирать шишки с женских. 
Они похожи на бочонки, более округлой формы. 
Мужские – вытянутые.

По словам Сергея, он собрал около 12 кило-
граммов шишек и сперва сварил несколько банок 
варенья.

– Оно получилось не похожим ни на что: 
густой сироп янтарного цвета, в котором плава-
ют сосновые шишки. У него действительно уни-
кальный, ни с чем не сравнимый вкус. Объяснить, 
какой именно, очень сложно, лучше попробовать. 
Первые несколько банок мы съели вместе с семьей. 
Заметили, что варенье действительно помогает 
восстановиться после коронавируса. Начал рас-

сказывать об этом соседям и друзьям, дарить его, 
чтобы попробовали. Людям варенье очень понра-
вилось. Дошло до того, что однажды мне позвони-
ли и сказали простое слово: «Продай!» Это было 
неожиданно, но я продал.

Слухи про варенье из шишек быстро разлете-
лись, у Сергея появлялось всё больше покупате-
лей. Наш герой говорит, что из одного килограм-
ма шишек получается где-то 2,75 литра варенья. 
Он сварил все собранные 12 килограммов.

– Оно разошлось за три месяца. Одну банку 
емкостью 250 миллилитров, в которой помеща-
ется около 350 граммов варенья, продаю за 10 
рублей, 100 миллилитров стоят 5 рублей. Это 
недорого. В магазинах есть импортное в неболь-
ших баночках по 18 рублей. Люди покупали его 
и для себя, и в подарок: оно очень эстетично 
выглядит, – с улыбкой отмечает наш собесед-
ник.

В этом году, как говорит Сергей, он заготовил 
около 100 килограммов шишек.

– А мои друзья в Украине насобирали в прошлом 
году около 7 тонн, – делится он. – Шишки-то я 
собрал, но не получилось всё сварить. Пришлось 
уехать из Беларуси. Сейчас продукт лежит в 
холодильнике и ждет моего возвращения.

Рецепт мужчина не выдает, однако говорит, 
что себестоимость одной баночки в 250 миллили-
тров примерно 3 рубля. Это с упаковкой, энерго-
затратами, сахаром и прочим. По его словам, на 
варку партии варенья уходит около двух с поло-
виной часов.

– В этом году до отъезда на варенье я зара-
ботал около 400 рублей, – рассказывает Сергей. 
– Собираюсь это развить в бизнес. Может, даже 
фабрику сделать. Я полжизни крутил гайки, а 
когда начал варить варенье, понял, что гайки – 
это совершенно не мое. Сейчас у меня много идей. 
К примеру, пробовал варить лавандовое варенье. 
Оно получилось тоже очень вкусным. Испробовал 
его на друзьях, мужчинам оно не очень нравится, 
а вот девушки в восторге. На лавандовом варенье 
в прошлом году я заработал около 600 рублей. Еще 
около 1400 – на сладости из шишек. Это дело 
действительно приносит деньги. Мне нравится 
этим заниматься, стараюсь делать качественно, 
потому что я в принципе педантичный человек.

В перспективе минчанин рассматривает воз-
можность продажи варенья, к примеру, через 
кофейни.

– У меня есть знакомый, у которого кофейня. 
Предложил ему попробовать продать. Он одо-
брил идею. Принес ему пять маленьких баночек. 
Договорились, что, если будет спрос, принесу еще. 
Через полтора часа он мне позвонил и спраши-
вает: «А еще есть? Всё, что есть, неси сюда!» – 
вспоминает наш собеседник.


